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M slovesu
V zahvalo in pobudo ne 

samo tovarišici Sorčičevi in 
vsem prosvetnim delavcem ob 
'koncu šolskega leta:

Zbrali smo se k pomembnemu 
jubileju. V 71. letu starosti nas za
pušča po dobrih štiridesetih letih 
učiteljevanja, po dvainštiridesetih 
letih poučevanja na Dovjem, najsta
rejša prosvetna delavka v našem 
okraju. Za trditev, da učiteljev po
klic zahteva popolno zatajitev last
nih smotrov v življenju, najdemo 
dovolj dokazov, če se le bežno ozre
mo v življenje tovarišice, ki se da
nes od nas poslavlja.

Ali mlad učitelj dovolj ve o delu, 
ki ga čaka? Največkrat premalo ali 
skoraj nič in morda je to prav. 
Kajti, če bi se mu oči prezgodaj 
odprle, bi se komaj utegnil dokopati 
do spoznanj, ki jih nudijo premnoge 
radosti poleg dnevnih razočaranj na 
naši vedno znova neizhojeni poti. 
Vsakdo, ki se postavi pred avdito
rij začudenih obrazov katerega koli 
razreda prvič v življenju, se najbrž 
vpraša — ali bi se vsaj moral vpra
šati: »Ali bom kos svojemu poslan
stvu, ali dovolj poznam materijo, 
ki naj jo oblikujem in, ali bom 
opravičil njihovo pričakovanje?« In 
mora si odgovoriti: »Ce čutim ka
kor oni, preprosto, naravno in brez 
sovraštva, se bom morda kdaj pa 
kdaj srečal z njimi, se bodo morda 
naše misli nekoč ubrale v enoten 
trepet in bomo morda zaživeli kot 
eno bitje!«

Kaj nam je plača, kaj zadovolj
stvo nad tem, da nam je premnogo 
ljudi hvaležnih zato, ker smo jim 
pomagali doseči kos pšeničnega kru
ha, če le enkrat v razredu zadihamo 
tako, da čutimo v svojem dihu spro
stitev isleherne skrite misli in da se 
razprostre pred nami najnežnejša in 
najbolj zatajevana nagnjenja, zapr
ta globoko v poslednjo dušo pred 
nami. Trdim, da je to mnogokrat 
doživela Katarina Sorčič. Ona je 
dihala s svojimi otroki kot en orga
nizem, ona je živela z njimi in zato 
ji je težko zapustiti del svojega te
lesa — razred. Najbrž ne pretira
vam, če trdim, da se bo počutila kot 
ohromel invalid, ki se je nekoč 
vzpenjal na visoke gore, se razgle
doval po pokrajinah in čutil čar 
zemeljskih lepot tudi tam, do kamor 
ni seglo njegovo oko.

Pravijo, da je lepo biti učitelj!
Ne zato, ker naučiš otroke brati, 

pisati, poštevanke, analize in dia
lektičnega materializma, ampak za
to, ker jim daš vero v njihovo last
no moč. Kdor to ume in kdor zna 
poleg tega vzbuditi v mladi duši 
rezko brazgotino ob sleherni krivi
ci, naj se le-ta zgodi komur koli, 
ta se bo od otrok tako težko po
slavljal, kot se težko poslavlja to
varišica Sorčičeva.

Živimo v prehodnem času. Naša 
revolucija, ki je dobila svoj končni 
smoter v edini in stalni skrbi za 
tisto, kar naj se piše človek, je 
v etapi skorajšnjega konca. Dani so 
vsi pogoji, da se dvigne sleherno 
bitje na stopnjo dostojanstva, ki 
bo izključevalo poslednji predsodek, 
zadnjo zlobo in ves škodljivi ego
izem. Materialni pogoji so tu. Saj 
iz revščine, ki smo je prevzeli v 
upravljanje, raste svet materialnega 
blagostanja. Naša naloga je, da po
magamo ustvariti človeka, ki bo v 
visokem materialnem standardu raz
vil svoj bogati duševni standard, se 
predstavil s takšnimi moralnimi 
kvalitetami, da bodo že same na 
sebi izključevale revizijo dosežene
ga razvoja in okoriščanja na račun 
družbe.

Mi se včasih komaj zavedamo, 
kaj gradimo, a kljub temu neumor
no delamo!

Naši nameni so čisti, naše be
sede do dna poštene in naša volja 
je oproščena sleherne navlake in 
preteklosti! Ali je res tako?

Nismo idealisti, zato pogumno 
recimo: Ni res! Saj smo rasli ob 
zločinih nad človekovo mislijo, ob 
merah, ki so krivično rezale kruh, 
ob plesnobi, ki je zastrupljala zna
čaje. Saj so nam tisti, ki so merili 
norme življenju, neprestano ponav
ljali: »Učitelj bodi hlapec za svojim 
plotom!«

Iz takega življenja je zrastel da
našnji učitelj in čeprav do kraja 
revolucionarji, nosimo pečat prehod
ne generacije. In ta pečat nosi po
leg nas tudi današnji kmet, včasih 
še celo delavec in nosi ga tudi da
našnji učenec. Učitelj je morda od 
učenca za štirideset let starejši, za 
štirideset let starokopitnejši, za to
liko let bolj idealist, a to je dovolj, 
da se včasih z učencem težko razu
meta. Težko je zadihati učiteljem, ki 
so generacija parnih strojev, z učen

ci, ki jim prebliskuje uporno misel 
atom — in to zmore le tisti, ki se 
ne stara, ki je večno mlad. In tako 
mlada je bila in je še tovarišica, 
od katere se poslavljamo.

Morda ni nikoli poskušala dojeti 
potreb svojega kraja in širše okolice 
v celoti. Premnogo ljudi nosi po
teze, ki jih je vsadila v značaj to
varišica Sorčičeva. In tega se le 
malokdo zaveda. Po navadi si ljudje, 
kar je najplemenitejšega v njih, 
prisvoje kot svoje lastno spoznanje 
in pozabijo na tihega in skromnega 
delavca, ki se nikoli ne potrudi do
kazati plodov svojega dela, ampak 
miren in zadovoljen o njih premi
šljuje in si neprestano izprašuje 
vest, kaj bi bil še lahko storil za 
tega ali onega učenca.

Razgibane pestrosti učiteljevega 
življenja ne more izgladiti še tako 
uravnovešena doba in družba. Uči
telju prinaša delo vsak dan no
vih presenečenj, zadovoljstva, sreče, 
živčne razrvanosti ter nemalokrat 
obupa. Vsega tega je bilo prepolno 
tudi življenje tovarišice Sorčičeve. 
Skromna in tiha, delovna in čuteča

Na Drugem plenarnem sestanku 
Centralnega odbora Združenja uči
teljev in Centralnega odbora Zdru
ženja profesorjev in predmetnih uči
teljev se je razpravljalo tudi o vpra
šanju materialnega položaja prosvet
nih delavcev.

Ko Vam pošiljamo resolucijo, ki 
se tiče tega vprašanja, smatramo, da 
je ob nekih zahtevah, ki jih je po
stavil Plenum, treba dati nekaj 
pojasnil.

Plenum je ugotovil, da Uredba 
o nazivih in plačah uslužbencev v 
prosvetno-znanstveni službi, izdana 
marca 1952. leta, ne ustreza več go
spodarskemu položaju in novona
stalim družbeno - gospodarskim iz- 
premembam v naši državi, načela 
pa, na katerih je osnovana, ne omo
gočajo pravilnega nagrajevanja pro
svetnih delavcev po kvaliteti njiho
vega dela.

Vendar je glede na sedanje go
spodarske težave; s katerimi se bori 
naša država, Plenum sklenil, da za
hteva samo spremembo sedanje 
Uredbe.

Mnenja smo, da naj Izvršni svet 
FLRJ še nadalje izdaja uredbe, ki 
v najširšem okviru urejajo mate
rialni položaj prosvetnih delavcev 
in dajejo večja pooblastila ljudskim 
republikam, da pa je izvajanje teh 
predpisov treba prepustiti izključno 
samo svetom za prosveto in kulturo, 
ne pa aparatu pri ljudskih republikah 
kot se je to dogajalo doslej. To bi 
bolje ustrezalo duhu družbenega 
upravljanja v šolstvu, prosveti in 
kulturi, istočasno pa bi se omogo
čilo pravilnejše nagrajevanje pro
svetnih delavcev.

19. člen Uredbe je prizadel pro
svetne delavce ne samo materialno 
temveč tudi moralno, ker je poseb
na ovira za redno napredovanje 
predvidena samo zanje. Uradno tol
mačenje tega člena in neenako upo
rabljanje kriterijev ob ocenjevanju 
prosvetnih delavcev, ki jim je treba 
dati višje plačilne razrede, je pri
vedlo do vrste anomalij in napak, 
tako da se je prevajanje prosvetnih 
delavcev po čl. 19 spremenilo v po
litično vprašanje. Razen tega je na 
ta način uslužbencem raznih oblast
nih organov omogočeno, da prosvet
ne delavce ocenjujejo in jih v skla
du s tem razvrščajo ne glede na 
mišljenje svetov za prosveto in kul
turo, ki najbolje poznajo svoje usluž
bence. Ni redek primer, da celo 
prosvetni delavci, ki so bili odlično 
ocenjeni (in za svoje delo med ljud
stvom celo nagrajeni), tu in tam niso 
mogli priti v ustrezni plačilni razred 
samo zaradi mišljenja tega ali one
ga zastopnika oblasti, pa tudi usluž
benca pri ljudskem odboru.

V Resoluciji je podčrtan posto
pek okrog ukinitve tega člena: z 
revizijo vseh spornih primerov ob 
prevedbi, s prenosom te revizije in 
nadaljnjega nagrajevanja v pristoj
nost sveta za prosveto in kulturo, z 
določitvijo enotnega kriterija za na
predovanje prosvetnih delavcev in 
končno z ukinitvijo 19. člena Uredbe.

je znala posredovati umetnost prvih 
črk tako, da je že ob njih budila 
spoznanja o svetu, ki prihaja pred 
človeka trd in neizprosen, poln bor
be za obstanek.

Naši pojmi o tem, kako naj ra
ste novi socialistični človek, po ka
kšnih potih naj se vzpenja do spo
znanj o nujnosti naporov, ki jih 
terja od njega družba, se včasih še 
razhajajo. Ostali bomo žive priče 
raznih Kostanjev, a v vsem procesu 
se bomo dokopali do enotnih in 
jasnih predstav o vzgoji novega 
človeka in do teh predstav se bo 
dokopal tudi rod, ki nam je zaupan.

Čeprav so naši pojmi o vzgoji 
novega človeka še tako različni, pa 
smo si o nečem prav gotovo vsi na 
jasnem in smo si v tem tudi popol
noma enotni. Med nami ni mesta 
tistim, ki se protivijo pravici do 
osebne svobode, demokraciji za de
lovnega človeka in pojmovanjem, 
dh obstoje in bodo obstajale dolo
čene delovne in moralne dolžnosti 
do družbe, ki ji je vsakdo dolžan 
pomagati s svojimi najboljšimi moč
mi. Kdor ima te smotre jasno začr
tane pred seboj, kdor se jih vselej 
in povsod zaveda, pa ga morda to 
ali ono zavede malce stran od pred
pisane poti, ta najbrž ni zagrešil

Mnenja smo, da bi bilo treba svet 
za prosveto in kulturo pooblastiti, 
da lahko posebno vidne prosvetne 
delavce, ki s svojim znanstvenim ali 
pedagoškim delom delajo za izpo
polnjevanje pouka, šolstva in pro
svete, napreduje v višje razrede, kot 
pa je to predvideno za normalno 
napredovanje. Če so taki prosvetni 
delavci mlajši, bi z uporabo čl. 22 
Temeljne uredbe o nazivih in pla
čah uslužbencev državnih organov 
mogli hitreje napredovati.

Prosvetni delavci - učitelji z 21, 
profesorji pa s 24 službenimi leti 
pridejo v zaključne plačilne razrede. 
V Uredbi je predvideno, da potem 
dobivajo poviške. Toda ker je v Te
meljni uredbi poudarjeno, da se bo
do ti poviški dajali šele tri leta po 
izvršeni prevedbi, ni nobenega sti- 
mulusa za delo starejših prosvetnih 
delavcev, zlasti tistih, ki imajo več 
kot 24 oziroma 27 let službe, ni pa 
to tudi pravično.

Mislimo, da je v mestih (zlasti 
v vaseh), kjer so življenjski in de
lovni pogoji težji, treba omogočiti 
dodeljevanje posebnih dodatkov pro
svetnim delavcem, ki tam službuje
jo, istočasno pa zagotoviti elastič- 
nejšo razmestitev prosvetnih delav
cev brez krutega uporabljanja ad
ministrativnih mer.

Dosedanji predpisi o dodeljeva
nju funkcijskih dodatkov za upra
vitelje, direktorje šol in inšpektorje 
(od 300 do 1500 dinarjev) ne stimu
lirajo dovolj prosvetne delavce, da 
bi te dolžnosti sprejemali. Zaradi 
tega se zelo pogosto dogaja, da do
bri učitelji nočejo sprejeti teh funk
cij ali pa se posamezniki, skoraj 
redno, z administrativnimi merami 
prisilijo, da jih vrše, kar vpliva sla
bo na šolsko delo. Družbeni organi 
upravljanja v republikah, mestih in 
okrajih bi morali imeti možnost, da 
lahko ta vprašanja regulirajo z da
janjem večjih dodatkov, z razpisom 
itd.

Po sedanjih predpisih niso mno
gim prosvetnim delavcem priznana 
vsa leta, prebita v državni in drugi 
službi, za napredovanje v prosvetno- 
znanstveni stroki. Kar se tega tiče, 
so bili izdani samo okvirni predpisi, 
zaradi česar je bila praksa zelo raz
lična. Mnogim prosvetnim delavcem, 
ki so bili takoj po osvoboditvi za
radi službenih potreb poklicani iz 
drugih služb v prosvetno, kakor tudi 
nekaterim učiteljem strokovnih 
predmetov v strokovnih šolah, ki 
so prej službovali v gospodarstvu 
ali državni upravi, se ta službena 
leta niso priznala za napredovanje 
v prosvetni službi (učitelji ekonom
skih ved, predvojaške vzgoje, prak
tičnega pouka v strokovnih šolah in 
pod.) Mislimo, da je treba tem uči
teljem priznati ves čas, prebit v 
službi, za napredovanje v prosvetni 
stroki. To toliko bolj, ker je precej
šen del učiteljev — prej uslužben
cev — bil pozvan, da vstopi v pro
svetno službo zaradi pomanjkanja 
učnega osebja.

Po sedanjih predpisih dobivajo 
na vasi posebni dodatek samo uči-

prav mnogo. Ohraniti je treba vero 
v človeka. Že ta vera nas odvrača 
od tega, da bi zagrešili nasilje nad 
njim, pa naj bo to nasilje klofuta 
ali ponižujoče besede. Če bo današ
nji učenec nekoč zaveden ud socia
listične družbe, če bo spoznal, kako 
prav smo mu hoteli, če bo vedel, 
kako smo verovali v njegovo bodoč
nost, nam ne bo nikoli ničesar oči
tal. Pa naj bomo disciplinsko obso
jeni, razglašeni za liberalne patrone, 
ali priznani za odlične pedagoge in 
sleherno leto nagrajevani, je to za 
končno oceno našega dela prav vse
eno. Končno in edino veljavno oce
no bodo podali tisti, ki jih danes 
vzgajamo. Mi delamo za bodoči rod. 
Tega skušajmo razumeti, temu se 
posvetimo do slehernega vlakna in 
ga vzgojimo, da bo zadnjega zemlja
na spoštoval bolj od sebe, da bo s 
svojim razumom, srcem in rokami 
zgradil in ohranil svet brez krivic, 
nasilja, izkoriščanja in sovraštva — 
pa smo opravili svoje poslanstvo.

Tako je delala vse svoje življenje 
naša jubilantka. Zakličimo ji: Se na 
mnoga leta! Dočaka naj jih v za
vesti, da je vse, kar je bilo najbolj
šega v njej, razsejala med ljudi, ki 
z jekleno voljo grade socializem.

Žvan Fran

telji, ki imajo manj kot 12 let služ
be. Ker dela na vaseh veliko število 
osemletnih šol, v katerih so nastav
ljeni predmetni učitelji in profesorji, 
bi bilo treba izenačiti vse prosvetne 
delavce. Sedaj se dogaja, da učitelj 
začetnik dobiva večje dohodke kot 
profesor ali predmetni učitelj začet
nik, če vsi trije delajo na vasi.

Ob prevajanju prosvetnih delav- 
cev-upokojencev na nove pokojnine 
je prišlo do hudih anomalij. Prosvet
ni delavci, ki so bili upokojeni v 
času od 1. X. 1947 do 1. IV. 1952 so 
namreč dobili eden ali dva razreda 
manj kot oni prosvetni delavci, ki 
so bili upokojeni pred vojno ali ki 
se upokoje sedaj. Temu bi se bilo 
mogoče izogniti s pravilnim uporab
ljanjem obstoječih predpisov, toda 
bivši Svet za socialno politiko in 
ljudsko zdravje vlade FLRJ je to 
onemogočil, ker je izdal — po na
šem mnenju — nezakonito pojasnilo. 
Ker so spoznale nelogičnost tega 
pojasnila, se ga nekatere republike 
niso niti držale, temveč so preva
jale upokojene prosvetne delavce po 
svojem tolmačenju (LR Bosna in 
Hercegovina). Mnenja smo, da je 
treba vse upokojene prosvetne de
lavce, ki imajo polno delovno dobo 
in starostna leta, prevesti po istem 
kriteriju v iste pokojninske razrede, 
ne glede na to, kdaj so bili upoko
jeni (učitelje v VIII., predmetne uči
telje v VII. in profesorje v VI.).

Stari pravilniki o dodatkih za 
prosvetne delavce na težkih mestih, 
so bili z izdanjem nove Uredbe raz
veljavljeni. Treba je izdati nove 
pravilnike, ki bodo te stvari ure
dili. Pooblastiti bi bilo treba repu
blike, da urede ta vprašanja.

Pripominjamo, da je, kar se tiče 
kadrov, posebno težka situacija v 
strokovnih šolah. Precejšen del uči
teljev strokovnih predmetov (zdrav
nikov, inženirjev, pravnikov, poseb
no strokovnih mojstrov in pod.) te 
šole zapušča, ker so jim v proizvod
nji in gospodarstvu zagotovljene 
večje plače. Zaradi tega te šole osta
jajo brez predavateljev strokovnih 
predmetov in praktičnega pouka.

Čeprav Plenum ni, kar se tega 
vprašanja tiče, sprejel nobenega 
sklepa, se je kasneje o tem razprav
ljalo s predstavniki Združenja uči
teljev in profesorjev strokovnih šol, 
ki so predlagali, da se predvidijo 
predpisi, ki bodo svetom za prosveto, 
znanost in kulturo omogočili, da mo
rejo posebnim strokovnjakom — uči
teljem v vseh vrstah šol določati po
sebne dodatke. Na ta način bi imeli 
sveti za prosveto in kulturo možnost, 
da v strokovnih šolah zadrže poseb
ne strokovnjake, ki bi bili tam po
trebni kot učitelji.

Da bi se sklepi našega plenuma 
mogli izvesti, bi bilo potrebno, da 
se sedanji predpisi vskladijo z dani
mi predlogi in morebiti izpopol
nijo z novimi predpisi.

Pripravljeni smo, da na poziv 
Izvršnega sveta damo na razpolago 
še podrobnejši material o teh pro
blemih ter predloge za konkretno 
rešitev naštetih vprašanj.

Sklepi Sveta za prosve
to in kulturo LRS o pred
metniku za višje gimna
zije

Da bi bili naši bralci informi
rani ne samo o predlogih komi
sije za sestavo predmetnika za 
višje gimnazije, marveč tudi o 
ustreznih sklepih SPK LRS, nam 
je član Sveta tov. Ludvik Gabrov
šek poslal naslednje poročilo.

Po [poročilu o delni komisije za 
sestavo predmetnika višje gimna
zije, ki je bilo objavljeno v zadnji 
številki Prosvetnega delavca, sem 
podal na II. zasedanju Sveta še sli
ko o občutkih, ki jih je komisija 
imela ob predlaganju predmetnika 
in sem informiral člane Sveta še o 
nekaterih dejstvih, ki bi jih kazalo 
upoštevati ob tako važni odločitvi 
kot je odločitev o predmetniku višje 
gimnazije.

Tako sem na primer smatral za 
potrebno seznaniti člane Sveta Z 
dejstvom, da se komisija ni lahkega 
srca odločila za dodelitev slovenske
mu jeziku samo po tri ure v VI. in 
VII. razredu. Izraženi so bili pomi
sleki, ali bo možno tudi pri zelo 
korenitem skrčenju učnega gradiva 
doseči pri 3 tedenskih urah vzgojne 
in izobraževalne cilje tega tako 
važnega predmeta. Soglasja tudi ni 
bilo o vprašanju risanja. Skromna 
večina glasov se je pod pritiskom 
omejitve na 32 tedenskih ur 'pouka 
odločila za predlog, naj se v višji 
gimnaziji ukine risanje kot obvezen 
predmet in naj se uvede le kot ne
obvezen predmet za tiste dijake, ki 
imajo zanj smisel in veselje. Ome
nil sem tudi, da je podobno kot so 
se pritoževali geografi nad predlo
gom Društva profesorjev in pred
metnih učiteljev, češ da prekinitev 
geografije v VI. razredu preprečuje 
doseganje učnih smotrov predmeta, 
pričakovati pritožbe s strani priro- 
doslovcev. Po predlogu komisije bi 
namreč prirodopis dobil v V. raz
redu štiri tedenske ure za biologijo 
in botaniko, v VI. razredu dve te
denski uri za somatologijo, nato pa 
šele v VIII. razredu dve uri za raz
vojni nauk. Skupno število ur, do
ločenih za prirodopis, ostane na ta 
način neokrnjeno. Komisija se je 
zavedala, da prekinitev prirodoslov
nega pouka v VII. razredu ni pred
metu v korist, toda v vsakem pred
metniku bo na nek način treba od
praviti kopičenje realnih predmetov 
v VII. in VIII. razredu.

Dalje sem omenil, da je imel tov. 
Oolakovič na zasedanju Ljudske 
skupščine FLRJ govor o potrebi 
reforme splošnoizobraževalnega šol
stva, nakar je bila ustanovljena po
sebna zvezna komisija, ki naj s ši
roko anketo preuči ves sistem na
šega šolstva, strukturo naših šol in 
njihove predmetnike ter učne na
črte. Z ustanovitvijo te komisije je 
nastopil dejansko nov položaj glede 
razprav in odločitev o predmetnikih 
in učnih načrtih. Če smatrajo člani 
Sveta, da je predloženi predmetnik 
•za splošni tip višje gimnazije dovolj 
in vsestransko utemeljen, ga lahko 
sprejmejo, lahko pa bi razpravo o 
dokončnem njegovem sprejemu še 
odložili toliko časa, da bodo znana 
stališča zvezne komisije. Nujno pa 
je, -da pride do dokončnega sklepa 
o predmetniku za V. gimnazijo v 
šolskem letu 1953/54 in o perspek
tivnem predmetniku za nadaljnje 
šolško leto tega razreda. Za raz
pravljanje o splošnem predmetniku 
višjih gimnazij bi imeli potem čas 
vse šolsko leto.

Po živahni razpravi o predmet
niku za višje gimnazije je Svet 
sprejel naslednje sklepe:

Razprava o dokončnem sprejemu 
predmetnika se odgodi, dokler ne 
bo zaključeno delo zvezne komisije 
za reformo splošnoizobraževalnega 
šolstva. Vsekakor pa se bodo pri 
sestavi predmetnika upoštevali prin
cipi in sugestije komisije.

Dokončno je bil sprejet predlog 
komisije za predmetnik V. razreda 
gimnazije v šolskem letu 1953/54 z 
edino spremembo, da dobi dve te
denski uri risanje namesto geolo
gije. V prihodnjem šolskem letu 
bodo v V. razredu potemtakem tile 
predmeti: slovenski jezik (4 ure), 
tuji živi jezik (5 ur), latinski jezik 
(4 ure), zgodovina (2 uri), moralna 
vzgoja (1 ura), zemljepis (3 ure), 
prirodopis (4 ure), matematika (4 
ure), risanje (2 uri) in telovadba 
(2 uri), kar znaša skupno 31 ur.

Za nadaljnje šolsko leto tega raz
reda bo služil kot perspektivni pred
metnik v glavnem predlagani pred
metnik komisije. Geologija bi mogla 
dobiti mesto v VIII. razredu na ra
čun živega jezika, ki bi imel potem 
še vedno štiri tedenske ure. Poiskati

(Nadalj. na 2. str.)

IZVAJANJE SKLEPA DRUGEGA PLENUMA CENTRALNIH 
ODBOROV ZDRUŽENJA UČITELJEV IN ZDRUŽENJA 

PROFESORJEV IN PREDMETNIH UČITELJEV
Pismo o materialnem položaju prosvetnih delavcev

Izvršnemu svetu



Stran 2 »PROSVETNI DELAVEC« Štev. 12

NAČRT REFORME FRANCOSKEGA ŠOLSTVA
Vodilne ideje, ki smo jih (pregle

dali v 10. številki Prosvetnega de
lavca z dne 20. maja t. L, naj bi dale 
sodobnemu francoskemu šolstvu ne 
samo novo vsebino, marveč tudi tej 
novi vsebini prilagojene nove ob
like.

Doživetja in spoznanja zadnjih 
petdesetih let, napredek psihologije 
in pedagoške znanosti pa tudi nova 
odkritja ne le na humanističnem, 
ampak tudi na prirodoznanstvenem, 
tehniškem in gospodarskem področ
ju niso ostala brez vpliva na pre
ureditev 'človeške družbe, na njena 
politična stremljenja, v zvezi s tem 
pa tudi na njen etos. Ne bilo bi 
prav, če bi se šola, ta pripravnica 
za življenje, zagrizla v svoje tradi
cije in ljubosumno hotela ohraniti 
svojo staro, »častitljivo« lupino, kaj
ti bogate in obilne vsebine novih 
časov bi ta lupina ne mogla sprejeti 
vase. Sodobna šola zahteva novih 
oblik, vsaj tam, kjer so stare že 
docela odslužile, tako da so v na
sprotju z znanstvenimi dognanji in 
pa s sociološkimi 'dejstvi.

Tako je napredna psihološka 
znanost dosegla ob sodelovanju opa
zovalcev in znanstvenikov vsega 
sveta in vseh 'ljudstev tako prepri
čevalno sliko razvoja duševnih sil 
otroka in mladoletnika, da bo v 
novem francoskem šolstvu po mne
nju reformatorjev neogibno potreb
na preureditev strukture in organi
zacije vsega pouka.

Dejstvo, da terja dinamika so
dobnega življenja vedno večji volu
men znanja od človeka, delavca in 
državljana, je prepričalo komisijo, 
da bo [potrebno podaljšati obvezno 
šolanje vseh državljanov do vključ
no 18. leta.

Razlika med ljudmi v njihovih 
nagnjenjih in sposobnostih, ki jo je 
izkustvo ugotavljalo od najstarejših 
dob človeške kulture in so jo izbi- 
strile zlasti psihotehnične metode 
zadnjih petdesetih let, je dala refor
matorjem povod za postulat obvezne 
poklicne orientacije pa tudi za mož
nosti prestopov iz ene smeri v dru
go, če bi se kasneje sposobnosti ob
jektivno morda le razvile drugače 
kot je sprva kazalo. S poklicnim 
usmerjanjem je zvezano seveda tudi 
vprašanje strokovnih šolskih psiho
logov in zdravnikov.

Spoznanje, da mora biti študent 
siplošno in tehnično pripravljen za 
vstop na univerzo in da tega pri 
dosedanjih razmerah kaj pogosto ni 
bilo, je reformatorje napotilo, da 
so med obvezno šolanje in univerzo 
vklinili tako imenovano propedev- 
tično (preduniverzno) študijsko dobo.

Moderna težnja po racionaliza
ciji in ekonomiji ter borba zoper 
stari predsodek, da sta opravičilo 
za študij na univerzi poglavitno 
socialna stopnja in premoženjski 
cenzus, vse to je privedlo k pred
logu, da naj bodo pripuščeni k 
akademskemu študiju samo za to 
sposobni študentje.

Bujno prekipevanje ali pa na 
drugi strani tudi »splendidna izo
lacija« [posameznih akademskih in
stitucij, 'ki ena za drugo kmalu ve
dele ne bi, kaj šele ena drugo upo
števale, in so zato svoje energije 
nenačrtno razsipavale, to dejstvo je 
sprožilo predlog za smiselni pre- 
ustroj teoretičnega in tehniškega 
študija na univerzah. V zvezi s tem 
je nastala tudi zahteva po zavest
nem in družbenim potrebam ustre
zajočem upoštevanju vseh treh na
log visokega šolstva: poklicne iz
obrazbe, znanstvenega raziškavanja 
in širokega kulturnega pouka.

Iz prepričanja, da brez dobrih 
učiteljev in profesorjev ne more 
biti dobrega šolstva, in dz zavesti, 
da to vprašanje tipi zlasti zaradi 
nezadostne pedagoške priprave bo
dočih vzgojiteljev, je zrastla zahte
va po temeljiti reorganizaciji vzgo
je in izobrazbe učiteljev in profe
sorjev vseh šol od otroških vrtcev 
do akademskih zavodov.

Svarilne izkušnje mnogih deset
letij na področju inšpekcije dn nad- 
zorništva, ko sta inšpektor in nad
zornik iz vloge vodnika in sveto-

(Nadalj. s 1. str.)
bo treba možnost, da dobi slovenski 
jezik v VI. in VII. razredu več ur.

Člani Sveta so osvojili predlog 
komisije o ukinitvi predvojaške 
vzgoje v V. razredu, o čemer pa 
mora dati soglasje še vojaška oblast. 
Osvojen je bil predlog komisije o 
pouku živih jezikov, o pouku teles
ne vzgoje in o ustanovitvi vzpored
nega oddelka s francoskim jezikom 
namesto grščine na mariborski kla
sični gimnaziji za šolsko leto 1953/54.

Ob navedenih sklepih velja spre
govoriti še nekaj besedi.

Člani komisije in člani Sveta so 
bili mnenja, da je možno doseči pri 
predmetu slovenskega jezika s šti
rimi tedenskimi urami, seveda pri 
skrčenem učnem gradivu, dober 
smoter. Le tam, kjer se zbirajo di
jaki z raznih gimnazij s šibko nižje- 
gimnazijško podlago, bi bilo umest
no, če bi dobili ravnatelji 'polno
močje, da dodelijo slovenskemu je
ziku še eno tedensko uro. Skupno 
število ur tudi potem ne bi preseglo 
32 tedenskih ur.

Glede živega jezika: imel bo do
volj ur, da bo lahko pouk temeljit

valca postala kolesci v administra
cijskem kolosu moderne države in 
sta se 'morala zakopati v številke, 
ocenjevanje in klasifikacijo osebja, 
medtem ko so zlasti neizkušeni 
učitelji in profesorji pod pezo svojih 
nalog omagovali in se slednjič pre
dajali brezdušni rutini — te izkuš
nje so izzvale misel o nujni reformi 
inšpektorata.

V zvezi s tem pa se je pojavil 
tudi problem psihološke in razvoj- 
no-zdravstvene kontrole šolske mla
dine in zato tudi problem nastopa 
na šolski pozornici strokovno izobra
ženih stalnih šolskih psihologov in 
zdravnikov.

Psihološka dejstva in duševna 
higiena pa terjajo po mnenju 
Langevin-Wallonove komisije tudi 
pregled učnih načrtov, predmetni
kov, metod in izpitnih pogojev in 
njihovo vskladitev z družbenimi po
trebami, znanstvenimi dognanji in 
izkušnjami najboljših pedagogov.

Zelo zanimiv je predlog, ki hoče 
odpraviti tradicionalno prakso po
navljanja razreda zaradi slabih 
uspehov ali katerega drugega vzro
ka, torej zaostajanje dijakov z bolj 
razvito življenjsko izkušnjo v mlaj
šem okolju. To naj bi se doseglo 
s pomočjo posebnih oddelkov, kjer 
bi se zbirali dijaki z nižjo globalno 
inteligenco (sections de rattrapage).

Živo humano občutje dokazujejo 
tudi predlogi o izpopolnitvenem šol
stvu za intelektualno in senzorično 
defektno mladino, o poboljševalnem 
šolstvu za mlade ljudi, ki so prišli 
v konflikt z družbo (sections de 
readaptation), in o šolstvu za mla
dino z nestalnim načinom življenja 
(otroci nomadov, glumcev, mornar
jev itd.).

Posebno pozornost je komisija 
posvetila tudi vprašanju moralne in 
državljanske vzgoje mladine in pa 
ljudski nadaljevalni izobrazbi po 
zaključku obveznega šolanja.

Po tem splošnem obzoru osnov
nih tem reforme je treba poudariti, 
da nam časopisni slog ne dovoljuje 
več kot v splošnem le pregledno po
ročanje. Vendar pa je morda ko
ristno, če se nekoliko dalj pomu
dimo vsaj pri dveh vprašanjih, ki 
bi bili: 1. struktura in organizacija 
obveznega šolstva, 2. vzgoja in iz
obrazba bodočih učiteljev.

Struktura in organizacija novega 
obveznega šolstva se v predlogu 
Langevin - 'Wallonove komisije v 
marsičem temeljito razlikuje od 
strukture in organizacije sedanjega. 
Kot smo že poudarili, temelji na 
izkušnjah najboljših šolnikov, še 
posebej pa na spoznanjih, ki so jih 
doslej dale znanosti o psihičnem in 
telesnem razvoju otroka in mladost
nika.

Splošno obvezno šolanje naj po 
reformi traja za slehernega držav
ljana od 6. do 18. leta. Za razliko od 
neobveznega šolanja na univerzi se 
imenuje 1. stopnja. Ta doba od 6 
do 18 let pa se po razvojnih fazah 
mladega človeka deli na tri cikle.

Otroški vrtec (ecole maternelle) 
od 3. do 6. leta je neobvezen. Otro
kove sposobnosti se tu razvijajo do
cela samodejavno in brez progra
ma. Iz praktičnih razlogov naj bi 
bile z vrtcem zvezane tudi jasli.

Splošno obvezno šolanje je ta
kole razčlenjeno na cikle:

1. cikel od 7. do 11. leta. (Kjer pa 
ni otroških vrtcev, se začno otroci 
učiti že s 6. letom pod vodstvom 
učiteljice, ki obvlada metode samo- 
de javnosti).

2. cikel od 11. do 15. leta.
3. cikel od 15. do 18. leta.
Ob vstopu v 3. cikel so možne

tri izbire (opcije), in sicer z ozirom 
na dijakovo nagnjenje za:

a) teoretski, b) strokovni študij, 
c) praktični uk (učenci v gospodar
stvu).

V kmetijskih okoliših bo treba 
poskrbeti za taikšno organizacijo, ki 
ne bo branila dijakom 3. cikla, da 
bi praktično delali v kmetijstvu.

V prvem ciklu (7—11 let) bo 
podk iz psiholoških in pedagoških 
vzrokov enak za vse otroke. Metode 
bodo prilagojene postopnemu razvo-

in vsebinsko poln; rezultat bi se 
moral v VIII. razredu poznati tako, 
da bi bili dijaki sposobni ne samo 
za prevod teksta na slovenski jezik 
— in še to s slovarjem — marveč 
za samostojen sestavek v tujem je
ziku.

Glede prirodopisa: prekinitev v 
VII. razredu bi se dala odpraviti s 
prenosom razvojnega nauka v VII. 
razred. Strnitev biologije in bota
nike v V. razredu bo za gotovo ime
la to pozitivno stran, da bo tekel 
pouk botanike takrat, ko nudi na
rava človeku največje rastlinsko 
bogastvo, kar bo gotovo poživilo za
nimanje dijakov za predmet.

Pouk samo enega tujega jezika 
v višji gimnaziji, strnjen pouk pri
rodopisa v V. razredu gimnazije v 
prihodnjem šolskem letu, ne bi sme
la ostati brez podrobne analize, brez 
študijske osvetlitve rezultatov, brez 
širokega anketiranja tako dijakov 
kot profesorjev. To bi bilo zlasti 
važno, ker bo prihodnje šolsko leto 
prineslo več razpravljanja in odlo
čanja o stalnejših oblikah našega 
šolstva.

ju otrok. Za defektne otroke (slepe, 
gluhe, trahomnike) ibo moralo biti 
čim prej ustanovljeno zadostno šte
vilo posebnih šol.

Drugi cikel (11—15 let) je doba 
usmerjanja (orientacije). Pouk bo 
deloma stkupen, deloma pa se bo 
že diferenciral. Skupni pouk bodo 
prejemali vsi učenci, pa naj bodo 
njihove sposobnosti še tako različne. 
Diferencirani pouk pa bo obsegal 
vrsto dejavnosti, ob katerih bo 
možno 'Sipoznati otrokova nagnjenja 
in sposobnosti. Te dejavnosti bodo 
marale biti tako izbrane, da, bodo 
lahko nakazale študijsko ali poklic
no usmerjenost otrok.

Časovna meja, do katere se ra
zodenejo sposobnosti, ni za vse ena
ka, pri mnogih nastopi šele s 13. ali 
14. letom. Izbira te ali one smeri 
dobi torej šele v zadnjih letih 2. ci
kla svoj praktični pomen. Vedno 
pa morajo ostati odprta vratca za 
prestop iz ene smeri v drugo, in 
sicer s pomočjo hitrih dopolnilnih 
metod.

Tukaj se tudi vsiljuje problem 
prezrelih otrok (enfants surnor- 
maux, friihreife Kinder). Prezrelost 
se nanaša večidel le na poedine psi
hične sposobnosti, nimajo pa ti 
otroci življenjske izkušnje in zna
čajske dozorelosti starejših dijakov. 
Uvrščanje takšnih otrok v višje 
razrede bi zato ne imelo dobrih po
sledic. Po drugi strani bi strnitev 
prezrelih v posebnih razredih lahko 
porodila nevaren prerazvoj intelek- 
ta po eni in morda škodo pri obli
kovanju njihovega značaja (domi
šljavost, ošabnost) po drugi strani. 
Sicer pa prezrelost tudi še ne po
meni končne premoči.

Čim bolj se z leti obrisujejo na
gnjenja dijakov za to ali ono orien
tacijo, tem bolj odločno je treba 
dijaka usmerjati v eno izmed* opcij 
tretjega cikla: v teoretsko z literar
nim, znanstvenim ali tehniškim po
udarkom, poklicno ali praktično.

Eno preteklih sobot je šla pre
cejšnja skupina ljubljanskih učite
ljev na obisk v istrske šole. Bil je 
lep in sončen dan. Avtobus je po
žiral cesto proti Primorski in že ob 
šestih dosegel Divačo, kjer se je 
Ljubljančanom pridružila predsed
nica sežanskega učiteljskega dru
štva tov. Danica Sotlerjeva. Potem 
je šlo po načrtu na južno stran, v 
predele, ki jih vedno smatramo za 
naj slabši del sežanskega okraja.

Prvi vtisi niso bili slabi. Bila je 
pomlad, zelenje je tako prepojilo 
skale, da je Kras izgubljal tisto svo
jo pravo značilnost. Bor in brinje 
sta skrivala tisto, kar pride do iz
raza v poletju, ko je zemlja do kraja 
presušena in otrpla. V tej zelenini 
so celo raztrgane stene pri Kubedu 
s svojo samoto in okamenelim mol
kom bile samo zanivime. Kdor jih 
ni okušal v žgočih dneh ali pa v 
burji, bo za vedno odnesel od njih 
neko romantično podobo.

Ustavili smo se v bodočem šol
skem središču v Gračištu. V treh 
skupinah smo se odpravili na bliž
nje šole Sočergo, Trebeše, Popetre, 
Trsek, Smokvico in Movraž. Šole še 
dokaj blizu druga drugi obsegajo 
navadno svojo večjo vas in še ne
kaj zaselkov prav do hrvatske meje. 
Kamor pogledaš, vidiš enako podo
bo: kamnite ograje, istrske hiše s 
potlačenimi strehami, latniki, puste 
njivice v vrtačah, prijazni ljudje z 
nagubanimi obrazi. Šole so večino
ma v neurejenih prostorih, menda 
ima ena svojo stavbo, drugod so 
spravljene v zasilne prostore, ki bi 
jih morali še pošteno preurediti. So
čerga ima šolo v zadružnem domu, 
vsaj nekoliko svetlo, vendar čez 
mero tesno učilnico. Higienske pri
like so povsod neurejene, primitivi
zem v ljudeh velik. V teh vaseh se 
neredko spominjajo laških prilik in 
zveze s Trstom: vsak ponedeljek se 
je večina moških odpravila v Trst 
ter se vrnila z dela v soboto zvečer 
ali popoldne, nekoliko pobrskala po 
skromnih gredah in se v ponedeljek 
spet odpravila z doma. Danes je 
Trst onstran meje. Ljudje se ne mo
rejo odtrgati od puste zemlje, še 
tisti, ki so se preselili v Apače, se 
v zadnjem času vračajo.

V te kraje, ki bolj ko kateri 
drugi potrebujejo močnih in zrelih 
ljudi, polnih življenjskih izkušenj, 
so prišli sami mladi učitelji, veči
noma tečajniki. Povsem naravno, da 
imajo vse polno osebnih zadev, ki 
jih morajo še urediti, da ne morejo 
biti tisto, kar ti kraji od njih za
htevajo z vso silo, da šole, ki jih 
vodijo, niso in še lep čas ne bodo 
mogle biti resnični kulturni centri, 
žarišča vsega napredka in dela na 
vasi. V razgovorih z učitelji in z 
ljudmi smo videli, da imamo opra
viti z gradivom, ki ga je mogoče 
oblikovati, le izkušenih oblikoval
cev je treba, učiteljev, ki so že po
kazali sposobnosti drugod, ki znajo 
iz množice nerešenih vprašanj po
iskati najvažnejše in dvigniti ljudi. 
V nekaterih vaseh imamo prve za
četke takega dela, nekateri mladi 
ljudje so se vrgli v delo z vso res
nostjo, čeprav za ceno lastnega

Sleherni dijak naj ima možnost 
preizkusiti svoje zmožnosti v kateri 
koli orientacijski panogi. Zato je 
neogibno potrebno, da bodo v vsa
kem zavodu poleg splošnega pouka 
tudi predmeti za vse opcijske smeri. 
Potrebni bodo torej posebni zavodi 
drugega cikla. Pri tem ne bo važno, 
ali bodo ti zavodi ločeni od zavo
dov tretjega cikla. Iz krajevnih ozi
rov bo tudi možen poseben pouda
rek na določenih opcijah, na kme
tijski na podeželju, na navtični ob 
morju. Prehod z enega zavoda na 
drugega bo moral biti vedno možen.

Ker naj reforma v enaki meri 
koristi ne le mestnim, ampak tudi 
podeželskim otrokom, bodo morale 
biti šole drugega cikla porazdeljene 
po vsej državi (okrožne ali okrajne 
šole z internatom, sistematično do
važanje otrok iz odročnih krajev).

Popolna izvedba reforme bo se
veda zahtevala prenekatera mate
rialna bremena. Potrebni bodo to
rej določeni roki, le-ti pa bodo mo
rali biti previdno izbrani, tako da 
jih ne bi bilo treba prekoračiti.

Tretji cikel (15—18 let) bo doba 
končne odločitve za praktično, po
klicno ali teoretično smer.

1. Praktična smer: dijaki, pri
katerih ročne spretnosti nadkrilju- 
jejo intelekt, odidejo v šole s prak
tičnim poukom. Kljub temu pa še 
vedno ostane v veljavi določba, da 
morajo biti pregledani ob koncu 
drugega cikla na poklicni posveto
valnici (centre dbrientation). Ven
dar pa tudi kasneje ta odločitev ni 
dokončna, kajti tudi v šolah s prak
tičnim poukom učence do konca 
prvega leta še vedno nadzorujejo 
poklicni svetovalci (orienteurs).

V šolah s praktičnim poukom 
mora splošna izobrazba zavzemati 
še vedno pomembno mesto. Pripra
va na praktično delo pa ne sme biti 
ozko specializirana, marveč naj bo 
čim bolj odprta za vsa mogoča 
praktična udejstvovanja (polival).

Splošna izobrazba naj bo v živem 
odnosu s praktičnim poukom, da 
bo po eni strani čim globlje vpli-

osebnega razvoja, strokovnega uspo
sabljanja, pripravljanja na izpite. 
Mislim pa, da danes ni potrebno ta
ko žrtvovati mlade in idealne ljudi. 
Treba je najti drugačnih načinov. 
Saj v bistvu ta težka istrska mesta 
niso prav nič težja od katerih koli 
težkih mest v Sloveniji, niti niso 
v takih hribih kot na primer kake 
šole na Kobanskem ali kje drugod, 
le da tu ni pravih središč, na ka
tera bi se te samotne šole naslo
nile. Tudi pred tridesetimi, štiride
setimi leti so odhajali mladi ljudje 
na samotne šole enorazrednice, le 
da so imeli nekje v bližini vendarle 
kako večjo šolo z izkušenim tovari
šem, kamor so prihajali po tolažbo 
in po nasvete. Take šolske centre 
je treba čimprej postaviti v Istri; 
če bo v Gračištu prvi, je na pravem 
mestu. Se več. Prav te dni beremo 
v hrvatskih Skolskih novinah, kako 
republiški Svet za prosveto in kul
turo Hrvatske razpisuje mesta za 
taka šolska središča v hrvatski Istri. 
Tudi oni potrebujejo v teh sredi
ščih kvalitetne moči, katerim ponu
jajo dva do tri tisoč dinarjev me
sečnega dodatka. Prav zdi se mi, 
da je nekaj učiteljev v naši Istri 
reklo, da nimajo urejenih niti osta
lih že zakonitih dodatkov in pre
jemkov, kakor bi jih po zadnjih 
uredbah morali imeti. Brez mate
rialnih osnov bomo taka središča v 
sežanskem okraju težko postavili.

Posebno vprašanje je, kakšno 
življenjsko bodočnost imajo te siro
mašne istrske vasi, od česa bi lahko 
ljudje tam živeli. Sežana se s tem 
ukvarja, saj beremo o-tovarni radij
skih aparatov, verjetno bodo posta
vili še kaj. Prosvetni delavci po teh 
vaseh bi morali pregledati, s čim 
lahko pomagajo oni. Morda bi se 
dala oživeti kje kaka domača obrt, 
morda bi celo zraslo čipkarstvo. 
Treba bi bilo analizirati, kako je ta 
vas živela pred leti in kaj je v njej 
prezgodaj izumrlo, morda celo pod 
vplivom fašizma.

Zunanja podoba istrske pokra
jine je v sončni pomladi vse dru
gačna kot njena resnična notranjost. 
Primere takega življenja imamo tu
di v ostali Sloveniji, toda nikjer 
spojenih s tako težkimi življenjski
mi pogoji. Vprašanje široke disku
sije je, kako bomo istrskemu člove
ku izpremenili te težke življenjske 
pogoje, izven vsega pa je, da tudi 
on potrebuje in ima pravico do ši
roke osnovne izobrazbe. IV.

POPRAVEK
Svet za prosveto in kulturo LRS 

je prvi in edini prispeval v tiskov
ni sklad za glasilo predšolskih pro
svetnih delavcev Jugoslavije »Pred- 
šlkolslko dete« din 100 000.— (isto ti
soč) in ne 20 000.— kot je bilo po
motoma objavljeno v PD. Za veli
kodušni prispevek mu je dal ple
num v Zagrebu priznanje in sklenil, 
da se pošlje Svetu za prosveto in 
kulturo LRS s plenuma posebna 
zahvala.

vala na mladega človeka, po drugi 
strani pa izločala možnost brezduš
ne rutine, suhega prakticizma obr
ti, fei bi bil le sam sebi namen.

2. Poklicna smer: dijaki, ki obe
tajo, da bodo prikladni za izvršno 
delo v produkciji (srednji kadri) kot 
pa za teoretični študij, gredo po 
drugem ciklu v poklicne srednje 
šole (tehnikume), n. pr. industrijske, 
trgovinske, 'kmetijske, umetniške. 
Vendar mora za vsakogar ostati od
prta možnost prehoda iz poklicne v 
teoretično smer (dopolnilni tečaji).

3. Teoretična smer: dijaki z iz
razitimi sposobnostmi za teoretični 
študij bodo uživali ipouk, ki ga bo 
zaključil bakalavreat ali drug ena
kovreden izpit. Poleg splošnega .po
uka: materin jezik, zgodovina, en 
tuj jezik — bo teoretična smer vse
bovala skupine z literarnim, priro- 
doslovno-znanstvenim ali tehniškim 
poudarkom. Nakazujejo se v glav
nem naslednje štiri Skupine:

1. klasična humanistika (klasični 
jeziki in antične kulture);

2. moderna humanistika (moderni 
jeziki in sodobne kulture);

3. prirodoslovno-znanstvena sku
pina z matematiko, fiziko in ke
mijo;

4. tehniška skupina z matemati
ko, fiziko in kemijo.

Teoretična smer sicer vodi proti 
univerzi, vendar 'še ne daje nepo
sredno pravice za prestop v visoko 
šolstvo (šolstvo druge stopnje).

Učitelji in profesorji se izobražu
jejo za 1. obvezno (poprej osnovno 
in srednje), 2. preduniverzno, 3. uni- 
verzno in 4. tehniško šolstvo. Pred
vsem nas zanima izobrazba učite
ljev in profesorjev, zaposlenih v 
šolstvu prve stopnje, t. j. od 7. do 
18. leta.

Po izvedbi reforme Francozi ne 
bodo več razlikovali med osnovno
šolskimi ali drugačnimi učitelji in 
srednješolskimi profesorji. Pač pa 
se bo obdržala razlika med učitelji 
splošnih in učitelji posebnih pred
metov.

V prvem ciklu se poučujejo le 
splošni predmeti, v drugem ciklu 
pa se že deloma začne pouk poseb
nih (specialnih) predmetov, v tret
jem ciklu pa je specializacija že 
popolna. Edini splošni predmeti v 
tem ciklu so: materin jezik, tuj je
zik, zgodovina, risanje, petje, glasba.

Bodoči učitelji tako splošnih kot 
specialnih predmetov bodo študirali 
do 18. leta na enakih zavodih. Nato 
bodo opravili bakalavreat. Nadalje 
bodo bodoči učitelji morali absolvi- 
rati dve leti propedevtike na učite
ljiščih. Tu bodo prejemali teoretič
no in praktično izobrazbo. Po eni 
strani bodo na univerzi poslušali 
teoretske predmete svoje special
nosti, po drugi pa bodo v vadnicah 
prihajali v stik z učenci Odlaganje 
te preizkušnje na kasnejši čas bi 
moglo imeti škodljive posledice, 
zlasti če bi kdo na koncu študija 
moral ugotoviti, da ni sposoben za 
delo z mladino.

Do neke mere bodo učiteljišča 
imela vlogo preduniverznega cikla. 
To pa zato, ker se bodo med uči- 
teljiškimi leti opredeljevali po eni 
strani bodoči učitelji, ki jih bo pred
vsem zanimal otrok, njegova rast, 
njegova psihologija in pedagoški 
problemi, po drugi strani pa tisti, 
ki jih njihove sposobnosti nagibajo 
k literarnemu in znanstvenemu štu
diju.

'Po dveh letih učiteljišča bodo 
vsi kandidati morali opraviti dve 
diplomski leti (licence) na univerzi. 
Po diplomi bodo učitelji porazde
ljeni po njihovih sposobnostih in 
specializaciji po šolstvu prve stop
nje od otroškega vrtca do tretjega 
cikla prve stopnje. Eno leto bodo 
služili kot stažisti, nato pa si bodo 
s pedagoškim izpitom pridobili stal
nost.

Po diplomi ali po nekaj letih 
prakse se bodo učitelji lahko pri
glasili za agregacijo, ki bo po no
vem združevala visoko znanstvenost 
s pedagoško kulturo. Tisto leto, ko 
bodo pripravljali izpite za agrega
cijo, bodo pouka prosti. Univerza bo 
zanje pripravila primerna predava
nja. Agrežeji bodo poučevali naj
prej v 2. in 3. ciklu, nato pa po 
svojih sposobnostih tudi v preduni- 
verznem ciklu.

Ta bežni pogled v delo Lange- 
vin-Wallonove komisije nam seveda 
ne more podati popolne slike sno
vanja naprednih francoskih ljudi 
nad reformo šolstva njihove dežele, 
tudi ne more odvrniti neštetih te
žav in namernih nasprotij, zoper 
katere se reforma bori in se bo še 
morala boriti, tudi ni, da bi nam, 
ki nam je zgodovina naložila po
dobno titansko delo, francoska re
forma lahko služila za kopito, po 
katerem bi usmerjali svojo — pač 
pa nam razmišljanje o francoski re
formi nakazuje nova pota, po kate
rih bi lahko hodili s svojimi noga
mi, in marsikatera misel se lahko 
ukreše ob pobudah, ki jih je rajni 
Langevin s svojimi sodelavci (med 
njimi je tudi naš znanec prof. 
Henri Pieron, ki smo ga nedavno z 
zanimanjem poslušali na univerzi 
in v Akademiji) dal svojemu ljud
stvu. Mnoga vprašanja pa bi bilo 
potrebno obdelati v posebnih član
kih, saj vsebujejo izredno zanimive 
poglede na možnosti preosnove tudi 
našega šolstva. J. P.

Odislt v isttsluk šataU
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SAMOUPRAVLJANJE V PROSVETI
S POSEBNIM OZIROM NA STROKOVNE ŠOLE

Sindikalno glasilo »Rad« je ne
davno objavilo zanimiv članek 
»Razširitev samoupravljanja v pro
sveti«, v katerem je pisec tehtno 
utemeljeval potrebo, da dobi delav
ski razred pri organih družbenega 
samoupravljanja, t. j. v svetih za 
prosveto in kulturo, tisto besedo in 
vpliv, ki mu po njegovi vlogi in po
ložaju v naši družbeni stvarnosti po 
pravici gre. Za takšno sodelovanje 
govori tudi še zmerom neizenačeni 
socialni sestav učencev na nekate
rih zavodih in potreba nadzorstva 
nad trošenjem dela družbenih sred
stev po tistih, ki so ga ustvarili. 
Pisec končuje svoj članek z željo, 
naj bi bilo vprašanje razširitve sa
moupravljanja na šole predmet po
sebnih diskusij, pri čemer je treba 
dokončno razbiti predsodke, da sta 
prosveta in kultura torišči, ki sta za 
vsakega laika nedostopni.

Glede na to pobudo je imela 5. 
t. m. sindikalna podružnica TSS v 
Ljubljani sestanek, na katerem se 
je po predavanju o tej aktualni temi 
razvila živa diskusija.

Ker je pričakovati, da bodo tudi 
druge sindikalne podružnice, po 
zgledu TSŠ v Ljubljani, na svojih 
sestankih obravnavale to pereče 
vprašanje, je dobro, da se naši uči
telji seznanijo z njegovo vsebino.

Tov. Kardelj je upodobil pojem 
in bistvo samoupravljanja z bese
dami: »Za razvoj socialističnih druž
benih odnosov seveda ni vseeno, če 
so proizvajalna sredstva v rokah 
državnega upravnega aparata ali pa 
v upravi družbenih samoupravnih 
organov, kot kolektivnih demokra
tičnih predstavnikov samega delov
nega ljudstva. Seveda je bilo v pr
vem obdobju naše revolucije, ko je 
država nacionalizirala privatna ka
pitalistična podjetja, neogibno, da 
se splošno ljudsko premoženje naj
prej pojavi v obliki državne lastni
ne pod neposredno upravo držav
nega aparata. To je bilo potrebno 
tudi zaradi nerazvite socialistične 
zavesti delovnih ljudi. Naš novi 
ustavni zakon postavlja kot podla
go družbene ureditve družbeno sa
moupravljanje, t. j. pravico naših 
delovnih ljudi, da na vseh področ
jih družbenega življenja po svojih 
samoupravnih organih upravljajo 
podjetja, organizacije in ustanove 
splošnega družbenega pomena.«

Tudi naša zvezna uredba o stro
kovnih šolah pozna tak »družbeni 
samoupravni organ kot kolektivne
ga demokratičnega predstavnika sa
mega delovnega ljudstva.« To je 
šolski odbor, ki naj pomaga 
uresničevati učne in vzgojne naloge. 
Njegovi člani so poleg ravnatelja in 
zastopnikov učiteljskega sveta lahko 
tudi zastopniki prizadetih gospodar
skih podjetij, okrajnih zbornic, 
družbenih organizacij in strokovnih 
združenj, kakor tudi državljani, ki 
lahko s svojo udeležbo pripomorejo 
k napredku pri delu. Po obstoječih 
predpisih je torej na strokovnih šo
lah nosilec samoupravljanja šolski 
odbor, ki pa nima ne podrobneje 
določenih nalog ne natančneje ure
jenih odnosov do upravitelja šole in 
učiteljskega sveta in končno tudi ne 
določenega načina, kako naj se se
stavi. Ima le načelno ali splošno 
začrtan dosti obširen delokrog.

Uredbodajalec je pooblastil za 
rešitev teh vprašanj s posebnimi 
pooblastili republiški svet za pro
sveto in kulturo, ki je v ta namen 
pozval uprave strokovnih šol, naj 
vsaka v lastnem delokrogu in v 
okviru izdanih navodil sestavi osnu
tek šolskega pravilnika. Z njim naj 
bi vsak zavod čim izčrpneje rešil 
tudi vprašanji decentralizacije in 
samoupravljanja. In uprave so se 
intenzivno lotile dela. Pravilniki, v 
katerih se je jasno zrcalil duh sa

moupravljanja, so bili malone izde
lani, ko je bivši svet za zakonodajo 
in izgraditev ljudske oblasti v tej 
zadevi zavzel svoje dokončno stali
šče. Po tem stališču lahko republi
ški svet za prosveto in kulturo izda 
pravilnik, odredbe in navodila za 
izvrševanje zvezne uredbe le tedaj, 
če je zato z uredbo pooblaščen. V 
danem primeru pooblašča uredba o 
strokovnih šolah republiškega orga
na, da izpopolni njene temeljne do
ločbe s svojimi predpisi v skladu z 
razmerami na območjih LR. Pravil
niki strok, šol pa naj bi po osnutku 
navodil republiškega sveta za pro
sveto in kulturo predpisali izvzem- 
ši učni načrt in program, o katerem 
osnutek navodil sploh ne govori, vse 
tisto, kar bi moral po uredbi pred
pisati sam svet.

Stanje, ki je po vsem tem .nasta
lo, je bilo in je tudi še danes na
slednje:

1. Predpisov za izvajanje uredbe 
o strokovnih šolah kljub pooblastilu 
v 45. čl. uredbe zvezni svet za pro
sveto in kulturo ni izdal. Zadeve 
tega sveta so bile z zakonom o iz
vedbi ustavnega zakona o temeljih 
družbene in politične ureditve FLRJ 
(čl. 12, t. 8) prenesene na Zvezni 
izvršni svet in s tem tudi pravica, 
izdajati omenjene predpise za izva
janje uredbe o strokovnih šolah. Ta 
pravica, priznana v obliki splošne
ga pooblastili, ni prenehala veljati 
z dnem, ki ga je Izvršni svet določil 
za začetek dela drž. sekretariatov 
(čl. 13 zak. o izvedbi ust. zak. o te
meljih družbene in polit, ureditve 
FLRJ). To pa zategadelj, ker so do
ločenega dne prenehala veljati le 
splošna pooblastila za izvajanje za
konov, ne pa uredb, kot v danem 
primeru. Potemtakem je Izvršni 
svet FLRJ namesto bivšega Sveta 
za prosveto in kulturo pri vladi 
FLRJ še vedno upravičen izdajati 
dopolnilne predpise za izvajanje 
uredbe o strokovnih šolah.

2. Pooblastila, ki jih daje zvezna 
uredba o strokovnih šolah republi
škim orghnom, da s svojimi predpisi 
izpopolnijo temeljne določbe, je so
diti za posebna pooblastila,. t. j. po
oblastila za ureditev določenih 
vprašanj in so bila z zakonom za 
izvršitev našega republiškega' ustav
nega zakona prenešena na ustrezni 
svet, t. j. na obstoječi svet za pro
sveto in kulturo.

3. Za delegacijo uprav strokov
nih šol, da s pravilniki urede mimo

Vzgajališča so tiste posebne 
vzgojne ustanove, ki naj bi izobra
ževale in vzgajale moralno ogrože
no in moralno izprijeno mladino. Do 
sedaj se je pisalo o težavah vseh 
drugih prosvetnih ustanov več, ka
kor o težavah, s katerimi se borijo 
vzgajališča. Tako je vsakdo moral 
dobiti vtis, da je v vzgajališčih vse 
v redu in da tam ni nobene proble
matike. V resnici pa je drugače.

Ena največjih težav, s katero se 
borijo vzgajališča, je brez dvoma 
pomanjkanje učnega in vzgojnega 
kadra. Sedaj, ko so aktualne pre
mestitve in je tudi aktualno dode
ljevanje absolventov učiteljskih šol, 
bi hotel opozoriti na te težave.

Vzgajališče v Veržeju je name
njeno tistim moralno ogroženim in iz
prijenim otrokom, ki se z ozirom na 
svojo predizobrazbo in intelektualne 
sposobnosti lahko šolajo na stopnji 
nižje gimnazije. V ustanovi je sto 
takih otrok, in sicer je ena tretjina 
deklic, dve tretjini pa dečkov v sta
rosti od 12 do 16 let. Nižja gimna
zija je popolna in so razdeljeni di-

ostalega tudi vprašanje samouprav
ljanja, ni po dosedanjih predpisih 
pravne podlage.

4. Iz okvira samoupravljanja je 
izvzeti učni načrt in program za 
teoretično in praktično delo, ki naj 
bosta slej ko prej pridržana repub
liški pristojnosti.

5. Za ostvaritev samoupravljanja 
strokovnih šol v skladu z načelom 
o decentralizaciji, ki ga uvajata 
zvezni in republiški ustavni zakon, 
bi bilo treba:

a) po diskusiji, ki jo je sprožil 
»Rad« z omenjenim svojim člankom, 
izbrati v vsaki republiki anketno 
komisijo z nalogo pripraviti, pre
učiti in staviti konkretne predloge 
za zakonodajno delo;

b) spremeniti in dopolniti ured
bo o strok, šolah po Zveznem izvrš
nem svetu v skladu s predlogi re
publiških anketnih komisij;

c) na podlagi tega in v okviru 
posebnih pooblastil, ki jih daje 
uredba o strok, šolah (v čl. 5, 7, 9, 
11 itd.) urediti po republ. Svetu za 
prosveto in kulturo podrobno kon
kretna vprašanja — in to ne prej, 
dokler ne izda Zvezni izvršni svet 
podrobnejših predpisov za izvaja
nje uredbe o strok, šolah. Najprej 
je namreč treba uredbo o strokov
nih šolah spraviti v sklad z načelom 
decentralizacije in samoupravljanja, 
ki ga uvajata zvezni in republiški 
ustavni zakon.

Za samoupravljanje je bistveno 
važno:

a) samostojna personalna poli
tika in b) ekonomska baza.

V personalni politiki naj bi ob
veljala povsod voljivost kot temelj
na oblika ustanovitve uslužbenskega 
razmerja s pravico odpovedi in od
govornost vsakogar, ki je bil izvo
ljen v svojem volilnem telesu. De
lavskemu razredu naj bi se v za
devnem volilnem telesu zagotovila 
beseda, ki mu po njegovem vplivu 
in položaju v naši družbeni stvar
nosti gre.

Ekonomski temelj naj bi se 
ustvaril ali s samostojnim finansi
ranjem po zaintereseranih drž. go
spodarskih podjetjih in organizaci
jah (precedenčen primer imamo že 
na Gostinski šoli v Ljubljani), ali 
pa naj se obdrži sedanji sistem fi
nansiranja, vendar s to razliko, da 
bi funkcije individualnega naredbo- 
dajalca prevzelo in izvrševalo kole- 
gialno telo. Pri tem moramo imeti 
stalno pred očmi, da je prav mo
ment množičnosti v samoupravlja
nju izhodišče in zadnja beseda pri 
njegovem ostvarjanju. Zun

jaki v pet oddelkov. Življenje v 
ustanovi poteka na internatski na
čin. Poleg šolanja se vrši tudi peda
goška terapija, to je v eni smeri ko
rektura in odpravljanje napak, ki 
so nastale pod vplivom vzgojne 
ogroženosti. in izprijenosti, v drugi 
smeri pa vzgajanje k pravilnemu 
odnosu do sebe, okolice in družbe.

To delo je že samo po sebi na
porno in težko v urejenih razmerah, 
to se pravi pri pravilni pedagoški 
organizaciji vzgajališča, ki zahteva 
predvsem dovolj učnega in vzgoj
nega kadra. Mnogo bolj pa je težko, 
naporno in tudi mučno, če je tega 
kadra premalo, ali pa skoraj nič. 
Vzgajališče v Veržeju se je borilo s 
tem pomanjkanjem že od vsega za
četka. Prvo leto 1949—50 je bilo v 
ustanovi 80 gojencev in štirje uči
telji, odnosno vzgojitelji. Naslednje 
leto je bilo 120 otrok in pet učite
ljev. Tretje leto 100 gojencev in šest 
učiteljev. V tem šolskem letu pa je 
pri 100 gojencih deset učiteljev od
nosno vzgojiteljev. Od teh desetih 
pedagoških moči sta dva predmetna

V VZGAJALIŠČIH JE PREVELIKO 
POMANJKANJE UČITELJEV IN VZGOJITELJEV

STO LET ŠOLE NA LEDINI
V tem šol. letu poteka 100 let, 

odkar je začela v Ljubljani živeti 
I. mestna deška osnovna šola.

Do leta 1852 je bila v Ljubljani 
ena sama javna deška šola: c. kr. 
normalka, ki je imela svoje prostore 
v licejskem poslopju na današnjem 
Vodnikovem trgu. Ta je bila leta 
1852 že tako iprenaipotnjena, da je 
magistrat sprejel predlog dr. Franca 
Močnika, ljudskošolskega inšpektor
ja, in Jurija Zavašnika, višjega šol. 
»oglede« za ljubljansko škofijo, za 
ustanovitev paralelke pri I. razredu 
normalke. To paralelko je vzdrže
val magistrat iz svojih lastnih sred
stev in je delala v celoti samostojno. 
Za prvega učitelja je bil imenovan 
Johan Zorin, ki je prejemal za svo
je delo 250 gold. letno. V letu 1855 
se je ta vzporednica osamosvojila v 
celoti in je v šolskem letu 1855/56 
dobila prostore v II. nadstropju ma
gistrata, dobila pa je tudi uradni 
naziv: I. mestna deška šola. V tem 
letu jo je obiskovalo 65 učencev. 
Šolski okoliš je bil prilično obsežen. 
Zajemal je ves teren fare sv. Ja
koba, Kurjo vas, Karlovško pred
mestje in faro Marijinega oznanje
nja. Kasneje so se vključili v to šolo 
tudi učenci iz trivialke Trnovo, ki 
so tam končali I. razred.

Razvijajoči se kapitalizem je za
hteval vsaj pismenega človeka. In
teres staršev za šolo je v skrbi za

otroke postajal vedno večji. To do
kazuje neprestan porast števila učen
cev. Že leta 1857 je šola postala 
dvorazrednica. Johan Zorin je 
učil II. razred, I. pa je prevzel An
ton Hribar. To leto je imela šola 
svoje prostore v poslopju Redute na 
Šentjakobskem trgu. V letu 1858 je 
bilo vpisanih 173 učencev, šola je 
postala t r i r a z r e d n i c a. Kot 
tretji učitelj je prišel na šolo znani 
šolnik Andrej Praprotnik. Prenapol
njena normalka ji je v tem letu po
slala kar 60 učencev. Kronika teh let 
pravi, da je imel posebno skrb za 
to šolo takratni mestni župan Mihael 
Ambrož. On je tudi predlagal, da 
prevzame celotno vzdrževanje šole 
mestna komunalna blagajna in da 
se šola dvigne v štiri razred- 
n i c o. To se je zgodilo v letu 1861 
do 1862. To leto je prevzel vodstvo 
šole Andrej Praprotnik, ki je isto
časno vodil tudi to leto odprto, 
»n e d e 1 j s k o š o 1 o za roko’- 
d e 1 č i č e«. Brez posebnih spre
memb je šola delala do leta 1871. 
Takrat je Trnovska farna šola po
stala vzporednica I. mestne deške 
šole. V tem šol. letu je bila na tej 
šoli ustanovljena tudi šolarska knjiž
nica.

Maja 1875 se je šola morala se
liti iz Redute. Dobila je prostore v 
Licejskem poslopju, od koder se ji 
je umaknila II. deška mestna šola,

ki je bila ustanovljena v septembru 
1870. Ta je namreč odšla iz licej
skega poslopja v svoje novo po
slopje na Cojzevi cesti (Graben). 
Zanimivo je, kako so se selitve iz
vršile. Učenci iz Redute so odšli na 
Graben, učiteljski zbor I. deške šole 
je prevzel učence v Liceju, učitelj
ski zbor II. deške pa je prevzel 
učence I. deške šole. V istem letu 
je štirirazrednica že dobila paralel
ko k II. razredu, s šolskim letom 
1875/76 pa je bila šola razširjena v 
petrazrednico.

Stisko, ki je v vprašanju pro
storov ob naraščajočem številu učen
cev takrat obstajala, nam kažejo tu
di večkratne selitve učencev. V le
tu 1877/78 se je selilo iz I. II. in 
III. razreda 88 učencev na II. deško 
šolo. V letu 1879/80 se je selila kar 
cela paralelka III. razreda, ki je bi
la nastanjena v stari stražnici. Leta 
1880/81 se je selila II. paralelka III. 
razreda s 30 učenci. Saj najdemo že 
tega leta tri paralelke III. razreda. 
V letu 1883/84 je šola vpisala 523 
učencev. Stanje je postajalo ne
vzdržno.

Šola je imela do leta 1883/84 
nemški učni jezik. Z ukazom mest
nega šolskega sveta (št. 85 z dne 6. 
VIII. 1883) pa se je uvedel slovenski 
učni jezik. Kronika, ki se je začela 
pisati v slovenskem jeziku leta 1881 
pravi, da se je za pouk v nem
ščini javilo le 26 staršev 
o d 463 otrok. O teh številkah se

učitelja, trije osnovnošolski učitelji, 
pet pa je pripravnikov in to dva 
učitelja in trije vzgojitelji. Od vzgo
jiteljev je eden absolvent srednje 
tehnične šole, druga je absolventka 
šole za umetno obrt, tretja pa je ab- 
solvirala ekonomski tehnikum. Od 
vseh desetih pa sta dve na bolni
škem dopustu. Dela jih torej samo 
osem.

Pri nas v splošnem prevladuje 
mnenje, da je osem učiteljev in 
vzgojiteljev za sto otrok veliko, ne
kateri celo pravijo, preveč. Da to 
napačno mnenje ovržemo, naj nave
demo sledeča dejstva:

Življenje in delo teče v vzgaja- 
lišču štiriindvajset ur nepretrgoma, 
dočim teče v normalni šoli le do pet 
ur dnevno. Normalna obremenitev 
učnega osebja s predmetnim po
ukom je štiri ure na dan. Pet od
delkov po pet ur predmetnega po
uka zahteva dnevno šest učiteljev. 
Od omenjenih osmih učiteljev osta
neta torej po absolviranem dnev
nem predmetnem pouku na razpo
lago za zaposlitev še dva učitelja, 
odnosno vzgojitelja. Tema dvema pa 
ostane, če odštejemo pet predmetnih 
ur, še devetnajst ur na dan, ki jih 
je treba absolvirati. Če od teh 19 ur 
odštejemo za spanje in počitek go
jencev 8 ur, jih ostane še vedno 
enajst. Kako naj dva vzgojitelja 
preživita 11 ur na dan s sto gojenci 
in uspešno opravita svoje vzgoji
teljsko delo? Najvišje število gojen
cev na enega vzgojitelja je pravi
loma 15, dnevna zaposlitev pa 6 ur. 
Upoštevanje te norme zahteva torej 
dvakrat po šest vzgojiteljev ali 
dnevno 12 vzgojiteljev za 100 vzgoj
no ogroženih in izprijenih otrok.

Dnevna vzgojiteljska služba pa 
ni vse. Vzgojiteljeva prisotnost je 
potrebna tudi ponoči. Nočno dežur
no službo vrše vzgojitelji izmenoma. 
V tem času morajo voditi nadzor
stvo predvsem nad enuretiki in ne
vrotiki. Pri prvih morajo vršiti noč
na bujenja po predpisanem razpo
redu, pri drugih pa morajo doseči 
mirovanje, kar je posebno naporno 
ob nastopanju raznih psihoz. Za ta
ko nočno idelo sta potrebna naj
manj dva vzgojitelja. V naštetem 
delu pa še ni všteta služba ob ne
deljah, praznikih, prostih dnevih itd. 
Če ita čas seštejemo in ga hočemo 
enakomerno porazdeliti, sta nam 
za to potrebna še dva vzgojitelja. 
Skupaj bi bilo torej za sto gojen
cev enega vzgajališča s štirimi 
razredi nižje gimnazije v petih 
oddelkih potrebnih za normalno 
zasedbo šest predmetnih učiteljev 
in šestnajst vzgojiteljev, skupaj 22 
pedagoških moči. Vzgajališče v Ver
žeju pa jih je imelo v štirih letih 
svojega obstoja povprečno 6 (šest)!

Ta ugotovitev nam bolj kot ka
tera koli druga jasno pove, da je 
bilo vzgajališče v Veržeju (pa tudi 
druga vzgajališča, saj ni položaj 
kadra v nobenem boljši), temeljito 
zapostavljeno, in pedagoški delavci, 
ki so morali prenašati tako težko 
obremenitev, ogroženi, vsaj kar se 
tiče zdravja, posebej še živcev.

Dvaindvajset pedagoških moči se 
bo marsikomu zdelo za 100 vzgojno

ogrožanih in izprijenih otrok ogrom
no. Pri nas že, ko ha to nismo na
vajeni, odnosno, ko smo tovrstno 
pedagoško problematiko reševali na 
kasarniški način in po liniji naj
manjšega odpora. V inozemskih 
ustanovah, ki rešujejo enako peda
goško - vzgojno problematiko, take 
zahteve niso nič nenavadnega.

Zaradi tako velikega pomanjka
nja kadra, odnosno zapostavljanja 
naših vzgajališč, so bili naši učitelji
in vzgojitelji obremenjeni dva do 
trikrat bolj in to z mnogo težjim 
delom, kot pa na kateri koli drugi 
ustanovi. Zaradi take teže dela se 
pojavljalo posledice. Posledice se 
kažejo v tem, da so učitelji utruje
ni, nervozni in tudi skeptični glede 
svojega dela. Večina jih že po prvem 
letu hoče čimpreje zapustiti vzgaja
lišče in priti na normalno šolo. To
liko bolj nujne so take posledice 
tam, kjer je vzgajališče daleč od 
sveta in življenja, na primer v ka
kem majhnem kraju, od koder se 
voziš in pešačiš ure in ure, da pri
deš vsaj v najbližji okrajni center. 
Zato v željah učiteljev po preme
stitvah pogosto naletiš na izjave: Z 
mojim zdravjem nekaj ni v redu. 
Premalo nas je in delo je prena
porno. Ali: Šel bi na osnovno šolo, 
da bi si v kaki hribovski vasi umi
ril živce, ki tu preveč trpe. Ali: V 
vzgajališču me služba tako utruja, 
da mi je zdravnik resno svetoval 
prekvalifikacijo. Itd.

Posledice, ki nevzdržno stanje 
povečujejo, so pa še druge. Nihče v 
take ustanove noče! Vsak se jih bo
ji. Niso prosti dnevi, niso proste 
noči. Niso proste nedelje, niso prosti 
prazniki, niso proste počitnice. Ni 
kulturnih zabav, ni razvedrila. Če 
pa se že ponudi priložnost, da bi 
kam šel, je pa vse tako daleč, da 
nikamor ne prideš.

Vse to nas opozarja, da je treba 
problem vzgajališč načeti z vso res
nostjo. Stanje je res nevzdržno. Ali 
se bomo odločili za to, da damo 
vzgajališčem dovolj in kvalificira
nega učnega in vzgojnega kadra, ter 
izboljšamo objektivne pogoje za ob
stoj, da se bodo mogla razviti v res
nične specialne vzgojne ustanove, 
da bodo kos nalogam, ki jih socia
listična družba od njih zahteva, ali 
pa jih bomo pustili životariti dalje 
in mučili v njih ne samo otroke, 
ampak tudi učitelje in vzgojitelje. 
Če se bomo odločili za prvo, potem 
bomo napravili v naši socialistični 
pedagogiki krepak korak dalje, če 
pa bomo ostali pri starem, pa vzga
jališča ne bodo služila svojemu na
menu.

Upamo, da v novem šolskem letu 
takega stanja ne bo več. Ko se bo 
dodeljevalo absolvente učiteljskih 
šol, naj tisti, ki bodo to delali, po
mislijo tudi na vzgajališča. In konč
no, prav bi bilo, če bi se takrat, ko 
se bodo dajali predlogi za nagrade 
in priznanja prosvetnim delavcem, 
spomnili tudi na tiste, ki so delali v 
vzgajališčih pod najtežjimi pogoji, 
čeprav njihovo delo ni bilo povsod 
uspešno. Doslej prav ti pedagoški 
delavci niso dobili priznanja za svo
je delo. -dič
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VA BI LO
V času 38. svetovnega esjperantskega kongresa v Zagrebu 'bo v torek, 

dne 28. julija t. 1. ob 8. uri na I. gimnaziji /Rooseveltov trg 5) ustanovni 
občni zbor profesorskega in učiteljskega ‘društva prijateljev esperantskega 
jezika. Dnevni red skupščine ibo naslednja:

1. Konstituiranje.
2. Problem uvedbe esperanta v šole.
3. Sprejem društvenih pravil.
4. Volitve.
5. Razno.

Tega občnega žbora se. morejo udeležiti tudi tisti, ki se niso prijavili 
za kongres. Skupščina bo razpravljala v srbohrvatskem jeziku. Udeleženci, 
ki žele, da se jim priskrbi prenočišče, naj se čimprej javijo na naslov:
prof. Vladimir Mužič, Zagreb, Maruličev trg 14.

je prepričal v oktobru 1883. leta tu
di okrajni šolski nadzornik Leopold 
Vitez plemeniti Gariboldi.

27. septembra 1886 je dr. Fride
rik Keesbacher (vladni svetovalec 
in deželni zdravniški poročevalec) 
ogledal šolske prostore na Liceju in 
ugotovil, da za pouk niso več pri
merni. Mestna občina je res začela 
z gradnjo novega šolskega poslopja 
v tako imenovanih Poljskih ulicah. 
(Kraju samemu pa so ljudje rekli 
Ledine.) Načrte za stavbo je izdelal 
mestni arhitekt Jaromir Hanuš. V 
prvih dneh septembra 1889 se je šo
la že preselila v nove prostore. Sve
čana otvoritev je bila 4. oktobra 
1889. leta ob udeležbi najvišjih ob
lastnikov Kranjske. Ključe je iz rok 
mestnega župana Petra Grassellija 
sprejel šolski upravitelj Andrej Pra
protnik.

Šola je bila takrat petrazrednica 
s paralelkami v II. III. in IV. raz
redu. Učitelji pa so bili: Furlan Ja
kob, Bele Ivan, Praprotnik Andrej, 
Maier Jožef, Armič Jožef, Kumar 
Valentin, Josin Maks in Travnar 
Jožef.

Novo šolsko poslopje je dalo šoli 
poleg urejenih stanovanjskih razmer 
tudi večjo možnost razvoja. Število 
učencev odslej stalno raste. 1891. le
ta so odprli drugo paralelko IV. raz
reda. 1896. leta je dobil zopet drugi 
razred paralelko (vseh učencev se 
je tedaj vpisalo 525). Zanimivo je,

da je bila dobra tretjina vseh učen
cev v teh letih s podeželja, in to 
ne le iz Kranjske. Po letu 1896, ko 
je bila odprta III. deška mestna šo
la, nastopa nekako umirjenje. Ven
dar število učencev še vedno raste 
in v letu 1921 postane šola s 634 
učenci š e s t r a z r e d n i c a.

Vse obdobje prve svetovne vojne 
šola ni redno delala. V prvem voj
nem letu se jih je vpisalo le 486. 
Do novembra je bila v poslopju voj
ska, otroci so hodili v I. dekliško 
šolo k sv. Jakobu. Tja se je novem
bra vselila vojaška bolnica in s tem 
se je tudi končalo to šolsko leto. 
Naslednja tri leta je bila domača 
šola prosta, vendar je bil pouk 
skrajno skrčen. Poučevali so v glav
nem le jezikovni pouk, računstvo in 
pisanje. V teh letih je bilo vpisanih 
519, 592 in 563 učencev. Gostje na 
šoli so bile II., III. in IV. mestna 
deška šola.

Povojna leta so prinesla razum
ljiv padec števila učencev. Leta 1925 
do 1926 je bilo vpisanih le 305 otrok/ 
V letu 1929 je izšel zakon o narod
nih šolah. Tudi šola na Ledini se 
je reorganizirala v osnovno šolo in 
višjo narodno šolo. Kakih posebnih 
posledic ta zakon na šoli ni zapustil. 
Zaradi svojega mestnega značaja se 
tudi ni razvila v popolno šolo z vse
mi razredi višje narodne šole.

V zadnjem letu pred drugo sve
tovno vojno je bilo vpisanih vsega
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RAZGOVOR Z UREDNICO »CICIBANA«
Zadnja številka »Cicibana« se je 

razlila po Sloveniji, prilika kot na
lašč, da se nekoliko pomenimo z 
urednico tov. Zimo Vrščajevo. Ure
jevanje mladinskega lista, ki izhaja 
v 45 000 izvodih, pač ni malenkost 
in prosvetne delavce prav gotovo 
zanimajo vprašanja, ki se pojavljajo 
okrog tega, saj je marsikje v nižjih 
razredih »Ciciban« del vsakdanjega 
šolskega čtiva.

Naletel sem nanjo v času, ko se 
je odpravljala v Francijo. Vendar 
ji tudi množica drobnih opravkov 
ni dala, da ne bi vsaj v naglici po
vedala niza svojih opažanj, misli 
in tudi predlogov, tudi takih, ki bi 
bilo treba o njih še diskutirati.

»Predvsem se močno zavedam, 
da ne ustrezam povsem najnižji 
stopnji. Zanje je premalo gradiva, 
to se pravi, premalo kvalitetnih pri
spevkov, kajti česar koli ne morem 
objaviti. Za najnižjo stopnjo je tež
ko pisati, marsikdo izmed naših pri
znanih ljudi lahko napiše lepo po
vest, ne more pa napisati kratke, 
prisrčne zgodbice za najmlajše. Tu 
bo treba še mnogo iskati in mole
dovati. Nadalje čutim, da so se mo
tivi v letošnjem letniku preveč po
navljali, da je zgrabil list premalo 
na široko. Tu bi bilo treba, če bi 
to gledali s šolske strani, več orga
niziranosti, načrtnosti. Seveda je 
vse to silno težko vskladiti z gradi
vom, ki je na razpolago, s kvaliteto 
dobljenih stvari, z umetniško vred
nostjo. Mnogo premalo je bilo tudi 
v »Cicibanu« humorja, pristno otro
ške veselosti. Res da Slovenci na 
tem nekoliko bolehamo, vendar ču
tim to kot veliko pomanjkljivost, 
ki jo bomo morali popraviti. Več 
vedrine in veselja bi našim listom 
prav nič ne škodilo, vseeno bi lahko 
opravili svojo vzgojno nalogo. Tako 
bi prav ob našem moralnem pouku 
lahko osmešili slabe lastnosti ljudi, 
seveda v prvi vrsti otrok. Nekoliko 
so temu pomagale basni, ki jih bo
mo še nadalje objavljali.«

Ta samokritika je bila seveda iz
rečena na temelju lastnega opazo
vanja in razglabljanja. Zelo se pa 
tovarišica urednica zanima, kaj pra
vijo k posameznim številkam in k 
celotnemu letniku vzgojitelji, zlasti 
učitelji s podeželja. Pred vojno je 
bila navada, da je »Učiteljski tova
riš« živo spremljal izhajanje »Na
šega roda«. Komaj je številka izšla, 
že je doživela tako v »Učiteljskem 
tovarišu« kot na zborovanjih anali
zo, bodisi, da so jo pohvalili, bodisi, 
da so jo grajali. Ali ne bi bilo mo
goče, da bi tudi o »Cicibanu« pisali 
naši šolniki? Saj ga največ uporab
ljajo, največ razpravljajo o njem z 
otroki, zato bi bile njihove pripom
be, sloneče na izkušnjah v razredu 
[pr!i delu z otroki, za uredništvo zelo 
dragocene. Tudi analiza celotnega 
letnika s strani praktika, ki ga je 
poleg čitanke uporabljal v razredu, 
bi bila nič kako potrebna.

Zanimalo me je, kako bo prihod
nje leto.

»Že doslej sodeluje pri »Ciciba
nu« večina naših vodilnih književ
nikov. Poskušali bomo pritegniti še 
nove. Hudo je, ker ima list omejen 
obseg. Daljših stvari seveda ni mo
goče objavljati, zlasti ne takih, ki 
naj bi se nadaljevali v več števil
kah. Se več bomo skušali poiskati 
v našem bogastvu ljudskih pesmi, 
rekov, pripovedk, jemali pa bomo 
stvari tudi iz domačih in tujih kla
sikov, zlasti iz jugoslovanskih avtor
jev, vse z motiviko vzgoje k socia
lizmu. Odprtih je pa še mnogo vpra
šanj.«

Tako je na primer z vprašanjem, 
koliko naj »Ciciban« pomaga pri 
politehnični vzgoji, kaj naj prinaša 
s tega področja in v kakšni obliki. 
Tudi zabavna stran ni docela za
dovoljiva, morda bi bilo treba po

iskati kake druge oblike. Vzpored
no z narodno pesmijo in pripoved
ko naj bi šlo več prispevkov iz na
rodnoosvobodilnega boja. Seveda ne 
more prinašati samo zgodb in živ
ljenjepisov herojev, temveč opiso
vati tudi dejanja malih, neznatnih 
ljudi, ki so prav tako po svoje pri
pomogli k naši osvoboditvi. Manjka 
tudi pravljic s pozitivno vsebino, 
zlasti pa sodobnih pravljic. Profe
sor Anton Polenec je obljubil vrsto 
prispevkov iz raznih letnih časov. 
Poljudnoznanstveno stran bo treba 
še razširiti, seveda s prispevki, ki 
ustrezajo starostni stopnji otrok, ki 
bero »Cicibana«.

Kar se tiče ilustracij, v bistvu 
ne bo novotarij. Kvečjemu bo poleg 
barvanih podob sem in tja tudi ne
kaj črno belih. Krog sodelavcev je 
precejšen, ne zna pa vsakdo enako 
dobro risati za otroke. Upoštevati je 
treba tudi našo grafično zmoglji
vost, težave so z litografijo, večino
ma je na razpolago samo ročna lito
grafija. Upoštevati je treba, da gre 
gradivo navadno dva do tri mesece 
pred izidom številke v litografijo. 
To seveda v mnogočem onemogoča

aktualnost 'številke. Treba se je 
držati le že ustaljenih praznikov in 
prilik.

Še besedo o razširjenosti lista.
List je s svojo ceno prav gotovo 

najcenejša slovenska slikanica, saj 
se dobi številko za eno jajce. Ta 
vprašanja bi bilo treba primerjati s 
predvojnimi razmerami. Ni pa mi
sliti, da se lahko list ob taki ceni 
vzdržuje sam od sebe. Dvig naroč
nikov pomeni nujno tudi znižanje 
cene. Otroci so se listu že močno 
privadili. V zadnjem letu se je sil
no dvignilo število prispevkov, ki 
jih pošiljajo otroci. Tem otrokom 
večinoma uredništvo tudi osebno 
odgovarja. Še precej pa je prede
lov, kjer Ciciban nima naročnikov. 
Zanimivo bi bilo pretehtati, kaj 
vpliva na to: nepoznanje lista, pa
sivnost vzgojiteljev, resnična revšči
na ali pa morda slabo politično sta
nje v takih predelih.

Mislim, da bi bilo prav, če bi 
uprava »Cicibana« dala na razpo
lago podatke, kako je v posameznih 
predelih, ker bi nam taki podatki 
v marsičem močno pomagali ne sa
mo pri analizi našega mladinskega 
tiska, marveč tudi pri analizi sploš
nega izobraževalnega dela po Slo
veniji. W.

PARTIZANSKA PESEM
Z nastankom prvih partizanskih 

skupin se je začela razvijati v par
tizanih tudi glasbena kultura. Bo
gata čustva, ki so prevevala naše 
borce, so iskala primernega izraza 
in ga našla v obliki pesmi. Sprva so 
segali po starih revolucionarnih in 
ljudskih napevih, ki so jih deloma 
prikrojili in jim dali novo besedilo. 
Z vse močnejšim dotokom glasbenih 
delavcev v partizanske vrste pa je 
pričelo dobivati tudi glasbeno živ
ljenje v partizanih bolj organizirano 
obliko. Izpod peresa skladateljev- 
partizanov se je pojavila vrsta no
vih umetnih pesmi borbene vsebine, 
ki so se (po pevskih zborih, radijskih 
oddajah in tudi po številnih ciklo
stiranih pesmaricah naglo razširile 
in našle pot do slehernega borca.

Ob desetletnici vstaje slovenske
ga ljudstva je vznikla zamisel, zbrati 
vso bogato glasbeno dediščino na
rodnoosvobodilne borbe, ki je bila 
doslej raztresena po raznih zbirkah, 
pa tudi po rokopisih skladateljev. 
Plod tega hotenja je obsežna zbirka 
žepnega formata, ki je pred krat
kim izšla v Državni založbi Slove
nije pod naslovom »Partizanska 
pesem«. Zbirko je ob sodelovanju 
partizanskih skladateljev Radovana 
Gobca in Rada Simonitija ter pe
snika Mileta Klopčiča, ki je pre
gledal in delno redigiral besedila, 
pripravil dr. Radoslav Hrovatin.

Zbirka je po značaju in fakturi 
objavljenih pesmi razdeljena na več 
oddelkov. Na prvem mestu so ob
javljene himne (Internacionala, Hej 
Slovani, Naprej zastava slave), ki 
jim v drugem oddelku slede stari 
revolucionarni napevi. Znana Pun
tarska pesem se pričenja v tej izdaji 
s predtaktom, ki vnaša v sicer do
sledno molsko občuteno pesem du
rov značaj. V tej obliki je bila pe
sem tiskana že leta 1937 v Kreftovi 
»Veliki puntariji«, gre pa verjetno 
tu za napačen prepis starega nape
va. Pesem se s takim začetkom, 
kolikor je meni znano, nikjer ne 
poje in je tudi v oddelku moških 
zborov objavljen napev z molskim 
začetkom.

Tretji oddelek prinaša ljudske 
pesmi z novim besedilom in delno 
spremenjenim napevom. Za ljudsko 
eno- ali dvoglasno petje so nekatere 
pesmi tega oddelka občutno previ
soko postavljene in bi jih bilo treba 
primerno transponirati (Po dolinah 
in po gorah, Partizanska koračnica, 
Počiva jezero v tihoti, Primorski 
partizan). Pri pesmi »V tihem gozdu«

besedilo ni bilo dovolj skrbno pre
gledano. Ne mislim tu na majhen 
lapsus v četrti vrstici prve kitice, 
ki se pravilno glasi: »ki bori se za 
svojo svobodo«. Tako stoji tudi pod 
notnim zapisom; v samem besedilu, 
ki sledi notnemu zapisu, pa sta be
sedi se in bori zamenjani. Bolj me 
moti četrta vrstica druge kitice (bo
reče zvali na ta zeleni breg), ki je 
nikakor ni mogoče vskladiti z ob
javljenim napevom. Isto velja za 
prvo vrstico tretje kitice (O, juna
ki, dajte, prodrite).

Najobsežnejši v zbirki je četrti 
oddelek, v katerem so nanizane 
umetne pesmi partizanskih sklada
teljev, prirejene za ljudsko petje v 
enoglasju, dvoglasju, deloma tudi v 
večglasju. Poleg splošno razširjenih 
napevov so našle mesto v tem delu 
zbirke tudi nekatere manj znane 
pesmi, tako Sturmova »Hej briga
de«, Pahorjeve »Naprej junaki«, 
»Bojna pesem« in »Pesem žena«, 
Koroščeve »Moči so nove se strnile« 
ter pesmi treh bataljonov XV. divi
zije, Pirnikovi »Pesem slovenskih 
partizanov« in »Hej junaki«, Cirila 
Cvetka »Topničarski«, Dragotina 
Cvetka »Pesem XIII. brigade«, Mi- 
helčičeva »Pesem 3. bataljona XV. 
brigade«. Nekatere od navedenih 
pesmi doslej še niso bile objavlje
ne, druge pa so bile raztresene po 
raznih zbirkah. Pripomniti je treba 
še, da je v novi izdaji zaradi več
jega soglasja med besednim in glas
benim poudarkom spremenjen za

četek besedila Kosmačeve pesmi 
»Svobodna je naša domovina« (ob
javljena sta napeva Viktorja Mihel
čiča in Pavla Šivica) v »Domovina 
naša je svobodna«, s čimer se spre
meni tudi naslov pesmi.

Precej pozornosti so posvečali 
partizanski skladatelji otroški in 
mladinski pesmi na vsebino narod
noosvobodilne borbe. Mnogo teh 
pesmi je izšlo kmalu po osvoboditvi 
v zbirki »Mlada pesem«, ki pa je 
kmalu pošla. V oddelku »Otroške 
pesmi« najdemo v naši novi zbirki 
poleg splošno znane Pahorjeve »To
variš Tito«, Pirnikove »Mladi pio
nirji« in Kozinovega »Pionirskega 
kola«, Pirnikov »Pozdrav Titu«, 
komponiran izrecno za otroški zbor 
in ga zato ne smemo zamenjavati z 
istoimensko skladbo za mladinski 
zbor, ter Pahorjevo »Sinko očetu 
partizanu za god« na besedilo Vide 
Brestove. Obsežnejši je oddelek »Pe
sem mladine«, ki prinaša v glavnem 
pesmi, objavljene v zbirki »Mlada 
pesem«. Iz te zbirke je zašla v novo 
izdajo tudi napaka v 15. taktu Cvet
kove »Tovariš Tito«, ki bi moral 
biti po oznaki štiričetrtinski, obse
ga pa samo tri dobe. Morda bi mo
rala stati v začetku takta četrtinka 
s piko, ki ji isledii oisminka, ali pa 
morda želi skladatelj na tem mestu 
tričetrtinski takt; v tem primeru pa 
bi ga bilo treba posebej označiti. Iz 
rokopisov ali ciklostilnih zbirk so 
prevzete v ta oddelek: Simonitijeva 
»Budnica mladini« (ki bi jo bilo 
treba nujno transponirati navzdol, 
ker je za mladinske glasove previ
soko pisana!), Pirnikovi »Nova pe
sem« in »Zvezdica« ter Gobčevi 
»Moj očka je v hosti partizan« in 
»Pionirsko kolo«. Zelo pogrešam v 
tem oddelku Koroščevo pesem »Ve
tru«, ki predstavlja hvaležno gradi
vo za mladinske zbore, je pa težko 
dostopna.

Naslednji oddelek prinaša neka
tere partizanske pesmi v priredbi 
za moški zbor. Med njimi je našla 
mesto tudi obsežno zasnovana Ko- 
zinova skladba »Obroč«. Zbirko za
ključuje kratek izbor partizanskih 
samospevov, od katerih pa je ob
javljen samo napev brez spremljave.

Zbirko dopolnjuje obširen uvod, 
v katerem razpravlja urednik dr. 
Radoslav Hrovatin o partizanski 
pesmi, ob koncu zbirke pa najdemo 
izčrpne pripombe k posameznim ob
javljenim napevom, ki nas sezna
njajo s časom in krajem nastanka 
pesmi, z variantami v besedilu in 
napevu ter z virom, iz katerega je 
urednik prevzel pestem. Opombam 
sledi pregled literature, v katerem 
so navedene zbirke partizanskih 
pesmi pa tudi članki, ki govore o 
glasbenem ustvarjanju v partizanih.

Kljub nekaterim navedenim po
manjkljivostim predstavlja »Parti
zanska pesem« lepo pridobitev, saj 
smo z njo dobili izčrpno antologijo 
naših partizanskih napevov.

Pavle Kalan

FILM ZA VAS
»Jutri bo prepozno« je naslov filma, 

ki je zrasel v sodelovanju francoskih in 
italijanskih umetnikov. Med temi so 
nam znana imena: francoskega režiserja 
Leonida Mogveja, ki je za film napisal 
tudi scenarij v družbi z Alfredom Ma- 
chardom, francoske gledališke igralke 
Gabrielle Dovziuat, ki se je bodo spom
nili obiskovalci predvojnega Pariza iz 
avantgardističnih gledališč, enega izmed 
začetnikov italijanskega filmskega no
vega realizma Vittoria de Sicae. De 
Sica, znani režiser, nastopa v tem filmu 
kot igralec. Iz ameriškega filma »Tere
za« nam je znana tudi podoba klasično 
lepe italijanske deklice Ane Marije 
Pierangeli, ki igra v našem filmu naj^ 
vidnejšo vlogo.

Zgodba o ljudeh, za katere bo »jutri 
prepozno«, se odvija v nekem italijan
skem mestu, katerega prikazuje v na
činu dokumentarnega filma z vsem 
njegovim tipičnim vzdušjem. Pripove
duje nam z vročo čustveno prizadetostjo 
o šolarjihHpubertetnikih, o njihovih skri
tih mladih mukah ob nerazgone tenih 
vprašanjih po začetku človeškega življe
nja, po odnosu med možem in ženo, pri

poveduje nam v slikovitem jeziku o 
njih profesorjih in starših, ki ne znajo 
ali pa ne morejo prisluhniti utripu zo
rečih src in talko zavračajo svojo živ
ljenjsko nalogo, pripoveduje pa tudi o 
tistih redkih odraslih, ki so ohranili 
mlada srca in skušajo pomagati mladim 
čez najhujše čeri in najmračnejše glo
bine. Pri tem se morajo ti boriti z 
opolzko atmoisfero velikomestne ulice, 
ki kot vabljivo zakrinkani polip sega 
s svojimi lovkami od vseh strani po 
mladih srcih.

Iz šolarske skrupine se dvigneta v 
zgodbo nežna, tanka MirelLa in njen so
šolec Franco. Za predstavo konec šol
skega leta igra on princa - junaka in ona 
lepotico - princezo. — Spet se srečata na 
počitniški koloniji in že v prvih dneh 
se v nevihti izgubita po krivdi ljubo
sumne sošolke. V gozdu zaideta ter pre
nočita v zapuščeni kapeli, kjer ju naj
dejo prestrašeni vzgojitelji. Ob tem raz
burljivem dogodku se dokončno razdeli 
profesorski zbor: na eni strani sta mla
da, idealna profesorska suplentka Ana 
in razumni profesor Laudi, na drugem 
bregu, na bregu nerazumevanja mlade-

skupaj 286 učencev, ki so bili v šti
rih razredih osnovne šole s štirimi 
paralelkami in v I. razredu višje 
narodne šole.

Kot v prvi tako tudi v drugi sve
tovni vojni ni bilo delo na šoli nor
malno. Ne bom tu govoril o raznih 
raznarodovalnih in fašističnih akci
jah. Omenil bi le, da se je v šol. 
letu 1941/42 vpisalo od 287 učencev 
v tečaje iz italijanščine 153 učencev.
V kuhinjo organizacije Gill je ho
dilo 80 učencev. V marcu t. 1. so 
prišle na šolo še II. deška in III. 
dekliška osnovna šola ter Vadnica 
in v aprilu še vrtec z Učiteljišča.
V počitnicah je šolo zasedla itali
janska železniška milica. Pouk se je 
začel šele 3. novembra na učitelji
šču, seveda prilično okrnjen. Kro
nika pravi, da je bilo od 259 otrok 
130 v tečaju za italijanščino in 53 
v Gill-u. Šolsko leto 1943/44 je šlo 
mimo v enakih okoliščinah, le da se 
je pouk vršil v Marij anišču. Ledina 
je postala zavetišče in prehodni dom 
beguncev in internirancev, ki so se 
vračali iz taborišč. Namesto itali
janščine je bila uvedena nemščina 
kot obvezen predmet, in sicer v I. 
in II. razredu po 3 ure, v III. in IV. 
pa po 4 ure tedensko. Leto 1944/45 
je potekalo v znamenju neprestanih 
alarmov, nered se je stopnjeval in 
nekateri učenci sploh niso več ho
dili v šolo.

Po osvoboditvi se stanje ni takoj 
normaliziralo. Šola je bila še nekaj

časa zasedena po vojski, istočasno 
<pa tudi precej 'poškodovana po 
junijski eksploziji na kolodvoru. 
Pouk se je vršil v Marijanišču in 
šele 24. aprila 1946. leta je šola za
čela v celoti s poukom na Ledini. 
Sedaj je šola šele v polni meri zaži
vela v novih pogojih dela in ustvar
jalnosti. V tem letu je šola prevzela 
tudi funkcijo hospitacijske šole. V 
letu 1946/47 je bilo vpisanih 211 
otrok, obstajala je še šola na Polja
nah, ki je bila ukinjena v 1. 1947/48.
V letu 1948/49 so tudi razredi na 
Vadnici prišli pod upravo na Ledini.
V ogromnem skoku se dvigne šte
vilo učencev na 731 (v 18 oddelkih).
V letu 1949/50 je bilo vpisanih 757 
učencev, naslednje leto 798, v letu 
1951/52 pa doseže šola 833 učencev 
(v 21 oddelkih). To leto so se tudi 
vadniški razredi preselili v prostore 
na Ledino, ki opravlja v celoti 
funkcijo hospitacijske šole. V letu 
1952/53 pa se je šola razbremenila 
z odhodom štirih paralelk na Uči
teljišče, kjer tvorijo Vadnico pod 
upravo Učiteljišča.

S temi številkami pa še ni do
sežen vrh. Za bodoče leto je vpisa
nih samo za I. razred za 11 vzpo
rednic učencev, in to iz šolskega 
okoliša, ki je manjši kot je bil le
ta 1950.

To je bežna slika v glavnem 
organizacijskega razvoja šole v sto 
letih njenega razvoja. —op—

Priznavaj se k poklicu, pa
Bil sem učiteljsko dete, česar me 

je skoraj že sram, kajti diši nekako 
po birokratizmu in meščanstvu, saj 
je bilo nekoč tudi pisatelja Nova
čana sram, da je nosil na sebi dok
torat, ko bi vsi najrajši nosili le 
belo krizantemo. Pa doma sem z 
Medvedovega sela in ime opiše kraj 
že zadostno, da sem lahko pomirjen 
zaradi meščanstva, ko je bila le 
enorazrednica in je moj oče komaj 
ušel cerkvenemu orglanju in farški 
beri, ki se je tik pred njegovim na
stopom službe prenehala in je oče 
dobival mesečno plačo, zdi se mi 
nekako 45 goldinarjev. Pravijo, da 
je to bilo sila malo, pa včasih pri
merjam vrednost denarja, pa se mi 
samemu zdi, da sem bil pri kapita
listih doma, saj stradali nismo ni
koli, pa tudi ne sprejemali kolin in 
povabil. Če je oče prečital ženici 
pismo, pa napisal na pismo odgovor, 
in mu je ženica prinesla za trud 
piščanca, ga je morala kar hitro 
zopet odnesti. Moj oče je pač govo
ril o zahtevah po regulaciji učitelj
skih plač, miloščine pa ni sprejemal. 
V tistih časih so bili tudi med uči
telji gospodje, ponosni na svoj po
klic, ki so bili enaki župniku, zdrav
niku, odvetniku in niso krivili hrbta, 
kakor se je godilo pozneje akade
mikom v borbi za vsakdanjii kruh.

Koliko pesmi je bilo zapetih o 
idealih učiteljskega poklica, le ver-

te bo tudi poklic priznaval
jeti jim ni mogel učitelj, ki je bil 
odvisen od štacunarja, ko je moral 
prosjačiti za moko, da si je mogel 
speči vsakdanji kruh, ki je bil sta
len zgolj tako dolgo, dokler se ni 
zameril politiku, nikakor pa ni mo
gel verjeti v ideale, ko je spoznaval, 
da je prosvetna služba izmed vseh 
najslabše plačana, pri tem pa naj
bolj izpostavljena splošni kritiki in 
splošnemu zasmehovanju.

Malo jih je, ki so si svoje ideale 
navzlic vsemu ohranili v taki meri, 
da bi šli še v šolsko službo, če bi 
jim bilo to ponovno izbirati. Pred
vsem so to tisti, ki jih ni življenje 
trdo prijelo, marveč so našli na poti 
življenja še razumevanje celo v taki 
meri, da so si ohranili idealizem 
mladih let ne samo do svoje staro
sti, marveč so ga skušali vcepiti v 
svoje otroke in jim v najboljših 
upih pritrjevali, ko so si tudi izbrali 
šolski poklic ne glede na nevarnost 
očitkov, da niso pravega porekla, ko 
prosvetni delavec baje pravzaprav 
ne spada med delovno ljudstvo, ko 
je nameščenec z vsemi neprijaznimi 
atributi. In tudi to smo si sami za
služili.

V preteklih časih so se rodbine 
prosvetarjev spoštovale, obiskovale 
m po potrebi podpirale. Kakšno ve
selje je bilo med tovariši, če je imel 
kdo kak jubilej, splošna žalost je 
zadela vse, če je koga izmed njih

V. MEDNARODNI KONGRES 
ZA POUK IN VZGOJO 
NA PROSTEM
V Švici bo letos V. kongres za 

pouk in vzgojo na prostem. Prvi 
takšen kongres je bil 1922 v Fran
ciji, drugi leta 1931 v Belgiji, tretji 
1936 v Nfemčiji, četrti pa 1949 v 
Italiji. Letošnji, ki bo od 27. avgu
sta pa do 6. septembra v Bazlu, 
Ziiricbu in Genovi, je pod pokrovi
teljstvom znane švicarske ustanove 
Pro Juventute. Poglavitni temi kon
gresu bosta »Vzgoja na prostem« in 
»Nove šolske zgradbe«. Na kongres 
so vabljeni uradni predstavniki šol
stva, zdravniki, pedagogi in arhi
tekti. Udeleženci si bodo ogledali 
številne že obstoječe šole, otroške 
sanatorije, paviljone in igrišča na 
prostem. V Ztirichu bo istočasno od
prta mednarodna razstava sodobnih 
šolskih stavb in igrišč.

ga človeka, pa so stare gospe topih, 
umazanih misli in okostenelih src.

Preplašena Mirella se vročična In brez 
krivde v mislih, kaj šele v početju, vrže 
v jezero onstran gradiča. Reši jo Franco 
in srečno se zaključi tanko tkana zgod
ba, polna krute resnice in hkrati le 
redkim očem videne poezije vsakdanje
ga življenja.

Film odlikuje predvsem krepka 
osnovna misel, ki so jo ustvarjalci obli
kovali tudi v posvetilo: »Ta film je po
svečen otroku, temu neznancu... in 
vsem, ki so pozabili, da so bili nekoč 
otroci.« —• Torej ne film za mladino, 
marveč, film za tiste odrasle, ki se z 
mladino ukvarjajo, ki jim je družba 
mladino zaupala in ki naj se zavejo še 
nocoj, da utegne biti jutri prepozno . ..

To osnovno misel so oblikovali 
ustvarjalci na prvi pogled v načinu do
kumentarnega filma. Ta način pa je le 
posebna varianta oblikovanja tematike 
za umetniško igrani film, kakršno je 
osvojil filmski realizem po vsem svetu 
in novi realizem posebej. Tkana je z 
občutljivo roko veščega režiserja, ki ima 
tanek, najtanjši posluh za utripe mla
dega srca in podana z igralci velikega 
formata ter z vrsto predanih mladih 
ljudi, ki so bili kot dragocen vosek pod 
prsti umetniškega vodstva.

Ne morem, da ne bi ob tem filmu 
posebej poudarila lika igralca Vittoria 
de Sicae, ki si poleg svojega priznanega 
režijskega ustvarjanja izbira vloge kot 
igralec, katere mu dajejo možnost, da 
izpoveduje neprestano svoj humanistični 
svetovni nazor, svojo vero v človeka, v 
njegovo dobroto in poštenje, pa če sta 
skrita še tako globoko na dnu srca in 
prerasla z egoizmom, porojenim iz rev
ščine in pomanjkanja. — Svoje origi
nalne filmske pripovedi pa zida iz trd
nih tal resnične vsakdanjosti in jim daje 
visoko, zadnjo ceno z neomajno vero v 
rešitev lačnih, zanemarjenih, ponižanih 
in razžaljenih in z obsodbo vseh brez
čutnih, sebičnih src, kot žive v nego
vanih telesih privilegiranega razreda 
vsega sveta. —

Če pomislimo, da je za de Sicao 
dolga vrsta človeške množice, ki verja
me v njegov program, pa moramo ve
deti, da ima tudi strnjeno falango na
sprotnikov, ki mu želi vse prej kot 
uspeh. Med temi so tudi vsi italijanski 
demokristjani, ki s skrajnim negodova
njem in časopisnim nerganjem sprem
ljajo vsak njegov uspeh.

Prepričani smo, da bo film »Jutri bo 
prepozno« tudi pri nas, v slovenskih 
kinematografih, našel gledalce, čeprav 
ne delajo zanj reklame fotografije mi
kavno oblečenih bujnih lepotic, temveč 
otroški obrazi zaupljivih pogledov. Ogle
dali si ga bodo predvsem vzgojitelji: 
starši, učitelji in vsi, ki bodo znali pri
sluhniti njegovi zadnji misli, znali ceniti 
pristno doživetje, umetniško dognanost 
in prepričevalnost enega izmed poredko 
sejanih naprednih filmov v svetovnem 
merilu.

Utegne nas zanimati, da je v ^ljub
ljanskih kinematografih gledala naš film 
tudi mladina, mlajša od 18 let. Več nas 
je bilo, ki smo z začudenjem opazili, 
kako so proti sredini filma pojemale in 
nato utihnile nerodne opombe in nogo- 
metaški medklici, tako da smo drugi 
polovici filma sledili v globoki tišini. — 
izkušnja, ki nam pove, naj se pri vzgoj- 
niškem delu nikar ne ustrašimo trhlega 
zidu nedostopnosti, kakršnega sezida 
okrog sebe pubertetna zaletelost, čuden 
sram in razumljivo nezaupanje krhke 
mlade rasti. —

Naj zaključim z ugotovitvijo, da 
nam je v veselo misel zavest, kako 
film, ki kaže prave poti za oblikovanje 
in usmerjanje mladih src, druži gledal
ce istih dobrih misli po vsem svetu v 
eno samo veliko družino z najlepšim 
ciljem, kar jih je pisala zgodovina člo
veštva svojim milijonom in milijonom: 
vse svoje sile združiti za izboljšanje 
človekove narave na trdnih osnovah 
naše resnične vsakdanjosti, pred katero 
si ne smemo zapirati oči, da ne bo jutri 
prepozno. Kristina Brenk

obiskala nesreča ali smrt. Danes je 
to komaj titulus bibendi. Komaj je 
kdo prestavljen ali upokojen, se nanj 
nihče več ne spomni z lepo mislijo, 
še dobro, da ga ne sramoti, ko mu 
je bil v napotje. In to je ravno naj
bolj žalostno: Vedno trdimo, da je 
premalo prosvetarjev, pa se borimo 
za njihova mesta, za nadure za njimi, 
celo za njihove inštrukcije. Ko kdo 
umre, ga pospremi na pokopališče 
zastopstvo, še dobro, če mu zbere 
za venec; če gre kdo v pokoj, se od 
njega niti ne poslovi več kolektiv, 
s katerim je delal morda deset let: 
upravnik ti napiše poslovilno pismo 
in pošlje poslovilni dekret in poza
biti moraš, kaj si bil in kje si bil. 
Kar nerodno ti postane, če srečaš 
katerega tovarišev, ko veš, da so 
veseli, da te ni več med njimi.

Nočem biti oseben, ko vem, da ni 
povsod tako. Pa vendarle: Kako si 
naj tolmačim, da si prenehal biti 
član organizacije, brž ko si stopil v 
pokoj, kako da te zatajijo sami, češ, 
saj ni več aktiven, saj je le upoko
jenec. Le poglejmo smrtne oglase: 
Bil je upokojenec, kakor da jih je 
sram, da se je bavil s poštenim po
slom, pa naj bo že s čimer koli. Pa 
še to: Ali pozabljajo aktivni, da bo
do sami tudi upokojenci, le če bodo 
vzdržali vso predpisano dobo v 
delu in časti, ko ne iščejo več v 
članstvu svojih upokojenih tovarišev, 
da so radi kar sami med seboj. 
Morda pa jih nočejo nadlegovati za
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h (kUstueMpa živCjeuia
S SEJE IO ZDRUŽENJA 
UČITELJEV LRS
IO Združenja učiteljev je na 

svoji seji dne 8. VI. 1953 razprav
ljal o najvažnejših problemih, ki se 
pojavljajo v republiškem merilu.

Po podatkih s terena vlagajo 
učitelji izredno mnogo prošenj za 
premestitev (primer Murska Sobota 
46). Tako se postavlja vprašanje, ali 
so vse te prošnje v dovoljni meri 
utemeljene ali ne. Gotovo pa gredo 
ti pojavi na škodo celotnega naše
ga prosvetnega dela. IO je zato 
sprejel naslednje sklepe:

1. Da bo na prošnje svojih čla
nov IO interveniral le v dejansko 
upravičenih primerih.

2. Da se bo dosledno boril proti 
vsem nepravilnim intervencijam.

3. Da bo podpiral Svete za pro
sveto in kulturo pri izvajanju per
sonalne politike v kolikor bo to v 
interesu šolstva.

Nadalje je IO razmotrival vpra
šanje upokojencev, nerednega iz
plačevanja vaških dodatkov, perio
dičnih poviškov in ostalih material

nih zadev naših prosvetnih delav
cev. IO je v svojem dosedanjem de
lu interveniral v teh problemih pri 
Centralnem odboru Združenja uči
teljev FLRJ, pri Zveznem Izvršnem 
svetu in pri forumih v republiškem 
merilu. Zavod za socialno zavaro
vanje in Svet za ljudsko zdravstvo 
in socialno skrbstvo soglašata, da je 
treba vprašanje upokojencev čim- 
prej pravično rešiti. Pri svojem delu 
pa oba foruma nista samostojna. 
IO je sklenil, da v teh vprašanjih 
vloži interpelacijo na skupščino 
LRS, ki naj o teh stvareh razprav
lja.

IO je potrdil izključitev člana 
našega Združenja Juga Feliksa. Iz
ključitev je izreklo društvo Ljublja
na - okolica - zapad. Jug Feliks je v 
dnevnem tisku priobčil članek o 
svojem sotovarišu iz krškega okra
ja. Sam je izjavil, da je to storil iz 
osebnih razlogov in osebnega ma
ščevanja, brez kakršnih koli ugotov
ljenih dejstev. IO smatra, da takšen 
prosvetni delavec ne spada v vrsto 
članov našega Združenja.

SESTANEK PREDSEDNIKOV DRUŠTEV VZGOJITELJEV
Dne 30. V. je sklical RO Zdru

ženja vzgojiteljev Slovenije sesta
nek vseh predsednikov društev. Na
men sestanka je bil, da se pregleda 
delo od občnega zbora dalje ter, da 
se hkrati po možnosti rešijo razni 
problemi in s tem v zvezi postavijo 
smernice za nadaljnje delo.

Predsednik republiškega odbora 
tov. Pirnat Marjanca je v svojem 
poročilu očrtala delo RO o vpraša
nju utrditve organizacije, o kon
taktu RO s posameznimi društvi in 
o težnji za zaščito članstva. Po
udarila je, da je v glavnem vzpo
stavljena organizacija vzgojiteljev 
Slovenije, rešeno je tudi vprašanje 
vzgojiteljev Dolenjske, ki bodo osno
vali samostojno društvo s sedežem 
v Grosuplju, ali pa se bodo vklju
čili v društvo Ljubljana. V teku so 
vse priprave, da se v STO osnuje 
društvo vzgojiteljev s sedežem v 
Kopru. Ugotovljeno pa je tudi bilo, 
da je cca 100 vzgojiteljev vključe
nih v učiteljsko društvo, zato je na
loga društev, da urede vprašanje 
teh vzgojiteljev.

RO je težil za čim tesnejšim so
delovanjem z društvi. Kjer so bila 
društva delavna, tam je bila tudi 
povezava z RO dobra, kar velja za 
društva Radovljica, Celje, Maribor, 
Gorica in Slovenj Gradec. Ponekod 
je bil novi odbor teritorialno slabo 
izbran, zato je bilo delo neuspešno.

Ni povezave z množičnimi orga
nizacijami, z društvi prijateljev mla
dine! Društva ne sodelujejo povsod 
v Okrajnih svetih za prosveto, prav 
tako ni bil povsod navzoč v komi
siji za ureditev personalnih vpra
šanj vzgojiteljev zastopnik društva.

Mnogo je bilo storjenega za stro
kovni dvig kadra. RO je organizi
ral poglobitveni tečaj vzgojiteljic, 
ki je dobro uspel. Ob sodelovanju 
in pomoči prosvetne oblasti so se

PEVSKI NASTOP GIMNAZIJSKIH
ZBOROV LJUBLJANA-OKOLICA 

V ČRNUČAH
Dne 24. V. lasa se je zbralo v Črnu

čah nad SffO dijakov iz Mengša, Komen
de, Moravč, Preske, Gabrovke, Polho
vega gradca, Borovnice, Litije, Logatca, 
Domžal, Vrhnike, Stične ter mladinski 
orkester iz Črnuč. Dijaki iz Gabrovke 
so morali Slč ure pešačiti, da so prišli 
na postajo, iz Polhovega gradca pa so 
se vozili tudi » ure z loj trškim vozom. 
To je že tretji nastop teh zborov v tem 
okraju. Kvaliteta pevske kulture se je 
zelo dvignila. Najboljše so peli dijaki iz 
Borovnice. Prav -malo ali skoro nič so 
zaostajali za njimi iz Logatca, Litije in 
Domžal. Nastopil pa ni pevski zbor višje 
gimnazije iz Kamnika, ki se je prvotno 
prijavil in bi moral poleg Stične nasto
piti izven konkurence. V treh zborih so 
pele le dijakinje. Za prihodnjič bo tre
ba pritegniti še dijake, saj ravno mo-

na terenu vršile mesečne hospitaci- 
je, združene z diskusijo in strokov
nimi referati, katere so nedvomno 
dvignile kvaliteto dela. Zbirali smo 
didaktični material, igre, pesmice, 
da bomo lahko v enem letu izdali 
priročnik s tega področja. Premalo 
pa je bilo storjenega za ideološki 
dvig vzgojiteljic. Predsedniki dru
štev so v svojih poročilih navedli 
problematiko, s katero se borijo, in 
uspehe, ki so jih dosegli s svojim 
delom. Na podlagi obeh poročil se 
je razvila diskusija.

Razpravljale smo o nujnosti uza
konitve predšolske vzgoje, da bi se 
vsak predšolski otrok obvezno vzga
jal v otroškem vrtcu od 5. leta da
lje. Zdaj je v vrtce zajet tako mini
malen procent predšolskih otrok, 
da ne morejo biti vidni uspehi si
stematične vzgoje.

Stremimo, da bi bili vrtci pod 
samostojno upravo, ker imajo šolski 
upravitelji s šolo toliko dela, da se 
ne morejo v zadostni meri posve
titi vrtcem, poleg tega pa se delo 
v vrtcih popolnoma razlikuje od de
la v šoli.

Prosvetna oblast je dolžna nuditi 
vso pomoč strokovnemu dvigu vzgo
jiteljic. Ker so začetne plače nizke, 
naj oblast nosi potne stroške vzg., 
ko gredo na uradne konference ali 
hospitacije. Rešiti se mora vpraša
nje dodatka za težja mesta, zlasti 
za vzgojiteljice v otroških domovih.

Prihodnji poglobitveni tečaj naj 
sistematično obdela področje glas
bene vzgoje, ponovno naj se pre
študira psihologija.

Z letošnjim šolskim letom bodo 
diplomirale 1. kvalificirane povojne 
vzgojiteljice iz 4-letne srednje vzgo
jiteljske šole. Da se bodo seznanile 
z delom strokovnega združenja, bo 
RO zanje sklical informativen se
stanek.

ških glasov manjka po naših zborih 
odraslih.

Organizacijsko je viša prireditev 
odlično potdkala, čeprav se je začela z 
majhno zamudo.

Otroci so bili prav lepo oblečeni in 
so se lepo vedli. V imenu množičnih or
ganizacij in občine Črnuče je pozdravil 
vse navzoče tov. Ravbar. S koncerta so 
poslali tudi brzojavno čestitko maršalu 
Titu.

Ti nastopi se vrše vsako leto za Ti
tov rojstni dan, da tako počastijo gra
ditelja nove družbe in borca za novo in 
lepše življenje. Miha Vahen

LJUBLJANA-OKOLICA
Društvo profesorjev in predmetnih 

učiteljev je prejelo od Sveta za prosveto 
in kulturo, za udeležbo prirodoslovcev 
na kongresu biologov v Zagrebu, podpo
ro 20 0010 din in se s tem Okrajnemu 
ljudskemu odboru najlepše zahvaljuje.

članarino, ko je njihova pokojnina 
toliko manjša od aktivnih zneskov. 
Morda?

Pa saj imajo tudi upokojenci 
svojo organizacijo, in še kako delav
no, saj ti celo dajejo nasvete in na
potke, česar si med aktivnimi v vseh 
neprilikah bridko pogrešal. In ven
dar gre vedno le in samo za »prve
ga«, vse drugo moraš pozabiti, kar 
te je vezalo na delo in službo morda 
35 in več let. Ničesar ne smeš^ več 
zasledovati, ničesar želeti, ničesar 
upati v službenem zboljšanju. Prav 
tako, kakor si delal sam, ko se nisi 
smel zanimati za učenca, ko je za
pustil šolo, da ga ne žališ v njegovi 
vseznalosti in vsevednosti, ko tvojih 
življenjskih izkušenj ne želi vedeti.

Pa vendar ni prav, da si se ločil 
od njih, ko si vstopil v pokoj. Saj 
ne veš, koliko utehe še boš potre
boval v sami misli na tvoj bivši 
poklic, kajti leta službe so sicer mi- 
nula, spomin pa se zopet povrne. Ce 
si bil v službi kakor si v pokoju le 
od »prvega« do »prvega«, potem je 
prav, da pozabiš čim prej tudi na 
svoj bivši poklic in si vesel, da si le 
»upokojenec«. Pa še sto drugih po
treb boš imel, ki jih drugi upoko
jenci ne bodo tako razumeli, kot 
tvoji poklicni tovariši in se zanje ne 
bodo zavzeli z isto silo, kakor oni, 
ki jih lahko čez leto isto zadene.

Iz obojestranskih vidikov me bo
li, da upokojenci izstopajo iz orga
nizacije aktivnih tudi formalno, ko

bi se naj udeleževali in veselili na
predka v »svojem« poklicu tudi po 
svoji upokojitvi, kar bi bilo razum
ljivo, če je upokojenec našel popol
noma novo zaposlitev, in ga dušev
no popolnoma veže nova linija. 
To pa se zgodi prav redko, saj je 
večinoma že aktivna služba izčrpala 
vse moči, da je le redkokdo še spo
soben pričeti z novim, ko ne more 
niti staro delo s pridom nadaljevati.

Njegovo življenje se nadaljuje le 
še v spominih in rodbinskem krogu. 
Tu pa se pokaže še najhitreje tista 
skrb, ki jo je v življenju morda po
glavitno zanemaril: Skrb, kako bodo 
spravili njega in kako bodo živeli 
v začetku brez njega. Kdor je bil 
vedno skrben, je tudi za to skrbel 
in 'se od začetka že priključil samo
pomoči; če se je pa na to spomnil 
šele ob upokojitvi, je vstopil v orga
nizacijo posmrtne pomoči. Idealist 
pa je bil, kdor je na to pomislil od 
začetka, ko mu še ni »stopila duša 
do grla«, da podpre s tem vse to
variše, ki so nastopili pred njim 
zadnjo pot. Zato nista učiteljska in 
profesorska samopomoč zgolj zava
rovalnici, marveč najidealnejši sta
novski ustanovi, vredni priznanja in 
poznanja že od mladih, brž ko sto
pijo v poklic, da ne bodo le uživa- 
telji poklica, marveč idealni podpor
niki vse dotlej, dokler se tudi njim 
ne zgodi, da jim bo ob njihovi smrti 
ena briga manj, briga za neposred
ne dni. Dr. P. St.

POROČILO O SKUPNEM ZBOROVANJU 
DRUŠTEV PROFESORJEV IN UČITE
LJEV SLOVENJEGRAŠKEGA OKRAJA 

6. VI. 1953
Dne 6. junija se je na Ravnah vršilo 

zborovanje profesorjev in učiteljev slo
venjegraškega okraja. Organizirali sta 
ga sindikalni društvi profesorjev in uči
teljev. Na zborovanje so povabili za
stopnike okrajnega in občinskih svetov 
za kulturo in prosveto kakor tudi vseh 
najvažnejših podjetij. Zborovanja se je 
udeležila tudi tov. Vedernjakova, tajni
ca Republiškega odbora društva profe
sorjev.

Zborovanje naj bi bilo manifestacija 
povezanosti prosvetnih delavcev z našim 
industrijskim delastvom in kmečkim 
prebivalstvom. Obenem pa naj bi jih 
seznanilo z napori In težnjami prosvet
nih delavcev.

Dnevni red je obsegal poročilo pred
sednika Društva učiteljev tov. Jondla, 
upravitelja osnovne šole v Slovenj 
Gradcu, referat tov. Planinška, profe
sorja na gimnaziji v Slovenj Gradcu, v 
zvezi z anketo o samoupravljanju Sin
dikalnega društva, ki jo je izvedlo Dru
štvo profesorjev po vseh gimnazijah v 
okraju, in končno še razpravo o raznih 
vprašanjih materialnega zboljšanja.

Iz debate, ki se je razvila po poro
čilu tov. Jondla in referatu tov. Pla
ninška, bi posneli le glavne stvari. Pri 
prehodu iz osnovne šole v gimnazijo so 
še vedno hude težave. Učni načrt osnov
ne šole je preobširen, poleg tega je bilo 
marsikje delo otežkočeno zaradi menja
ve učnih moči. Prisilen vstop zlasti za
dostnih dijakov v gimnazijo tam, kjer 
nimajo višje osnovne šole, ustvarja v 
prvem in drugem razredu večje ali 
manjše število tkzv. kadrovcev, ki so 
huda ovira pouka. Zaradi njihove neza
interesiranosti za učno snov v gimnaziji 
jih ni mogoče pritegniti k pouku in tako 
kvarijo še ostali del razreda. V gimna
ziji čakajo le na konec šolske obvezno
sti, marsikateri kar v prvem razredu. 
Takim, ki jih ni malo, je zaprta pot v 
praktične poklice, kot je to n. pr. v 
Mežici, kjer so starši takih dijakov iz
javili, da se jim godi krivica, ker ni 
višje osnovne šole, ki hi jo njihovi otro
ci lahko končali in imeli potem možnost 
usposobiti se v praktičnih poklicih.

Močno je čutiti pomanjkanje kme
tijskega znanja zlasti pri mlajših uči
teljih. Na vaseh pomoč učitelja v tej 
smeri veliko pomeni in bilo bi potreb
no, da bi vsaka osnovna šola dobila 
vsaj enega kmetijskega strokovnjaka. 
Tudi ženski mladini se še vedno posveča 
premalo pozornosti.

Večina je bila za diferenciacijo nižje 
gimnazije. Danes nižja gimnazija sama 
zase ne nudi nobene zaokrožene celote, 
ampak je le priprava za študij v višji 
gimnaziji. Potreben bi bil na vsak način 
se drug tip nižje gimnazije, ki naj bi 
bil celota zase.

Kritično je vprašanje nadurnega de
la učiteljev, ki zanj sploh niso plačani. 
Okraj je trenutno obljubil neke nagra
de, ki pa efektivno opravljenemu delu 
še ne bodo mogle odgovarjati. Na vsak 
način bi bilo treba tudi to vprašanje 
dokončno urediti, ,kot je urejeno pla
čevanje nadur profesorjem.

Pouku v šoli močno škodi nepre
stano menjavanje prosvetnega kadra ta
ko v osnovni šoli kot v gimnaziji. Pro
svetnim delavcem bi bilo nujno potreb
no zagotoviti stanovanja, sicer se stabil
nost ne bo nikdar dosegla, zlasti ne v 
slabih in bolj oddaljenih krajih.

Zborovanje je svoj namen v glav
nem doseglo. Želeti bi le bilo, da se k 
debati oglaša v bodoče večje število 
članov in ne samo eni in isti. Odboru 
bi tako bilo tudi delo lažje, saj bi iz
vedel za marsikatere probleme, ki so 
mu neznani. P-j

*
DELO STROKOVNEGA AKTIVA 

VZGOJITELJIC V LJUBLJANI
Strokovni aktiv vzgojiteljic v Ljub

ljani sl je zadal tudi nalogo, da se čim 
tesneje poveže z učiteljicami ^lementar- 
kami. Namen povezave je, da seznani
mo elementarke z obliko in načinom 
našega vzgojnega dela za razvoj otro
kovih telesnih in duševnih sposobnosti. 
Hkrati pa smo hotele ugotoviti, v koliko' 
je .naše delo uspešno z ozirom na osno
vo, na kateri gradi osnovna šola svoj 
izobrazbeni princip.

Prvi vzorni nastop je imela tov. 
Rihteršlč Boža, vzgojiteljica iz vrtca 
Poljane. Obvezna zaposlitev je obsegala 
jutranjo telovadbo, seznanjanje s 'pro
metnimi sredstvi, didaktično igro in ri
sanje avtomobila. Nastop je bil zelo lep, 
pri celotnem delu je ^ bilo opaziti, da 
tovarišica res sistematično dela z otroki.

Tovarišice elementarke so poudarile, 
da so otroci, ki pridejo v šolo iz vrtcev, 
duševno zelo razviti, imajo bogatejši 
besedni zaklad, so samostojnejši, bolj 
spretni, pač pa so nedisciplinirani in 
imajo v prvih dveh mesecih glede disci
pline precej truda z njimi. Prosile so, 
da bi otroke v vrtcu vsaj zadnja dva 
meseca pred odhodom v šolo navajali 
na disciplino in zavirali spontanost, ki 
vlada v vrtcih ob obvezni zaposlitvi. 
Ugotovljeno je, da je v vrtce zajet tako 
nizek °/o predšolskih otrok, da ne mo
remo govoriti o nekem splošnem pome
nu vrtcev za osnovne šole in je treba 
pozdraviti težnjo vzgojiteljic po obvezni 
predšolski vzgoji.

Nastop s področja glasbene vzgoje 
je imela tov. Avguštin Erna, vzgojitelji
ca vrtca Sp. šiška. Pri tem nastopu niso 
bile tov. elementarke tako številčno za
stopane kot pri prejšnjem. Vzrok je ver
jetno skorajšnji konec šolskega leta in 
popoldanski telovadni nastop. Nastopa
joča vzgojiteljica je vnesla v svoj pro
gram dihalne vaje, vajo za vežbanje 
slušnih občutkov, prepoznavanje višine 
zvoka oz. tona, visoko, nizko, srednje, 
za konec pa so še priredili mali cicibani 
koncert. Tudi ta nastop je dobro uspel.

V diskusiji se je ugotovilo, da je 
načrt predšolske glasbene vzgoje bolj 
obširen kot osnovnošolski. Zaradi tega 
smo sklenile, da bo posebna komisija 
pregledala dosedanje načrte, jih s po
močjo glasbenih pedagogov vskladila z 
glasbenimi načrti osnovne šole in izde
lala nov glasbeni načrt za predšolsko 
vzgojo. V komisijo je bila izvoljena kot 
vodja tov. Špan Anica, ki je že delala 
na tem področju in ima največ toza
devnih izkušenj.

'k

OBVESTILO GLEDE TEČAJA 
ZA SRBSKI, HRVATSKI IN 
MAKEDONSKI JEZIK
Ker se je za tečaj prijavilo pre

majhno število interesentov z niž
jih gimnazij (zanje je bil v prvi 
vrsti organiziran), je na predlog 
ljubljanskega aktiva RO Združenja 
profesorjev in predmetnih učiteljev 
sklenil, da bo prihranil za ta tečaj 
določena sredstva za tečaj, ki bo 
namenjen slovenistom, ki poučuje
jo književnost jugoslovanskih naro
dov. Tečaj bo v semestralnih po
čitnicah 1953/54. S tem odpoveduje 
RO tečaj za srbohrvaščino v dneh 
od 2. do 8. julija.

RO Združenja profesorjev 
in predmetnih učiteljev

ODPOVED SLUŽBENEGA RAZMERJA
Centralni odbor Združenja pro

fesorjev in predmetnih učiteljev Ju
goslavije nam je poslal dopis, ki ga 
v celoti objavljamo:

»Ob pregledu poročil o letnih 
občnih zborih republiških združenj 
smo zapazili, da se je na teh pogo
sto tudi ugotavljalo, kako odpovedi 
prosvetnih delavcev niso bile spre
jete in da so bili ti ob priliki pre
meščanj zadržani proti volji na do
sedanjem službenem mestu, čeprav 
so na drugem mestu, kamor so za
prosili, bili pripravljeni sprejeti jih 
v službo?

Kako je s to rečjo danes?
Sekretariat vlade FLRJ za per

sonalno službo je z dopisom 61 z 
dne 5. I. 1953 vsem personalnim ko
misijam pojasnil, da

,v bodoče uvažujejo vse 
odpovedi, ki jih d a j e ji o 
uslužbenci in to ne glede 
na razlog odpovedi.’

Vsebina tega pisma mora biti 
znana vsem personalnim komisijam. 
Zato morejo tudi prosvetni delavci 
odpovedati službeno razmerje, a 
komisije bodo te odpovedi morale 
upoštevati, ne da bi ugotavljale 
vzrok odpovedi. V istem pismu se 
opozarja tudi na dolžnost komisij, 
da slej ko prej Ikontrolirajo odpo
vedi, ki jih dajejo uslužbencem 
ustanove ali posamezni organi. Po
temtakem so personalne komisije 
zadolžene, da ugotavljajo upraviče
nost odpovedi, ki se daje prosvet
nemu delavcu, če pa ta sam odpo
veduje, so dolžne to odpoved upo
števati.«

ZA DVE ALI VEC UR POUKA
TELESNE VZGOJE
Zadnji predlog predmetnika za višje 

razrede gimnazij (Prosvetni delavec št. 6, 
7. t. 1.) predvideva kakor doslej dve uri 
pouka telesne vzgoje tedensko. Utemelji
tev tega predloga je neperspektivna. V 
tej utemeljitvi se odraža zastarel in oma- 
lovažaijoč odnos nekaterih naših peda
goških delavcev do pouka telesne vzgoje 
v šolah. Vsi se strinjamo, da je telesna 
vzgoja velikega pomena za oblikovanje 
mladih generacij. Soglašamo tudi v tem. 
da je potrebno telesni vzgoji posvetiti 
več pozornosti. Ali je torej zares sedaj 
najboljša in edino mogoča rešitev, da 
ostanemo pri dveurnem pouku? Nimamo 
objektivnih pogojev — telovadnic in 
igrišč (čeprav tako ni povsod) — to naj 
pomeni, da ne moremo zvišati števila 
telesno vzgojnih ur. To se pravi: »Imamo 
razrede in klopi, zato poučujemo le 
teoretske predmete. Povečano število ur 
telesne vzgoje bi pomenilo samo težave 
pri sestavi urnika, zatorej se izognimo 
vsaj tem neprilikam.«

Povsem jasno je, da smo v tem pri
meru pozabili na dragoceno izkustvo iz 
naše osvobodilne borbe: ne čakati na 
objektivne pogoje, temveč pravilno po
staviti in boriti se za uresničitev nalog 
in ciljev, kar naj nas primora, da si po
stopoma ustvarjamo potrebne pogoje.

Zvišano število ur telesne vzgoje naj 
razgiba šolska vodstva, prosvetne organe 
in druge družbene faktorje, da začno 
ustvarjati materialne pogoje (telovadne 
prostore, igrišča, naprave, rekvizite, fiz- 
kultume kabinete s potrebnim inventar
jem in opremo), brez katerih ni mogoče 
uspešno voditi sodobnega pouka telesne 
vzgoje. Skrajni čas je že, da se končno 
pristopi v sklopu naših šol in zavodov k 
ustvarjanja pogojev, kii bodo omogočali 
vsestransko udejstvovanje šolske mladine 
v telesni vadbi, športu, igri in razvedrilu.

Dejstvo je, da za potrebe pouka te
lesne vzgoje na naših šolah ni bilo do
slej dovolj razumevanja in skrbi. Med
tem ko so n. pr. telovadna (zlasti pa 
športna) (društva dobivala in še danes 
dobivajo iz raznih virov visoke dotacije 
in druge ugodnosti, šole za iste cilje do
bivajo prav malo ali nič, čeprav ima 
vsaka šola nekaj sto dijakov — rednih 
telovadcev, s čimer se lahko pohvali ma- 
lokatero telovadno ali športno društvo. 
Pomeni, da se morajo pravilneje razde
ljevati materialna sredstva, ki jih daje 
družba za dvig telesne kulture ljudstva.

S povečanim številom ur telesne 
vzgoje bi se ublažilo sedanje neprirodno 
razmerje med umsko obremenitvijo dija
kov pri teoretičnih predmetih in mož
nostjo za gibanje na prostem, organizi
rano telesno vadbo in športno udejstvo
vanje. Danes presedi dijak višje gimna
zije v zaprtem prostoru tudi po deset .ur 
dnevno. Kako to negativno vpliva na 
zdravje in telesni razvoj v dobi naj in
tenzivnejše rasti, menda ni potrebno po
sebej naglasa ti. Zvišano število ur bi 
omogočilo predavateljem telesne vzgoje, 
da bolj načrtno in z večjim uspehom 
izvajajo telesno vzgojo. Več pozornosti 
bi bilo mogoče posvečati redni kontroli 
in preverjanju stopnje telesne zmoglji
vosti dijaka s pomočjo norm in nalog iz 
raznih panog telesne vadbe. Z večjo do
slednostjo in učinkovitostjo bi se pre
davatelj telesne vzgoje mogel poglobiti 
v vzgojno področje dela (vzgoja higien
skih navad, zavestne discipline, razvoj 
pozitivnih moralnih in karakternih last
nosti dijakov), za katere pouk telesne 
vzgoje nudi veliko možnosti.

Ni treba, da povečamo število ur te
lesne vzgoje, pomeni prehod na razredni 
pouk. V šolah, ki trenutno ne razpola
gajo s telovadnimi prostori, bo spreten 
predavatelj vodil pouk tako, da bo čim 
manj v razredu. Pozimi bo n. pr. gojil 
zimske športe, v primernem času pa 
atletiko, igre in dr. Za dneve, ko pa ni 
možna vadba na prostem, bi bilo treba 
urediti večjo učilnico, ali pa z dozidavo 
dobiti potreben prostor za telovadbo. 
Drugod pa bo mogoče koristiti dvorane, 
igrišča in naprave telovadnih in športnih 
društev. Jasno pa je, da je to le začasna 
rešitev.

Milan Lazarevič
(Maribor)

★

IZ POSTOJNSKEGA OKRAJA
Prosvetni delavci postojnskega okra

ja so dne 6. junija zborovali na Pivki. 
Glavni namen tega zborovanja je bil re
ferat, ki ga je imel dr. Tomšič Janez iz 
Ljubljane o moralni vzgoji. Da je bila 
ta tema zborovanja res primerno izbra
na, je dokazovalo veliko število udele
žencev, kljub temu, da spada postojnski 
okraj med najtežje v terenskem oziru. 
Marsikdo, ki med letom ni mogel najti 
prave poti pri tem novem predmetu, bo 
po navedbi izkušenj z nekaterih šol in 
po napotkih, kako si je mogoče izbirati 
snov, v novem šolskem letu z lažjim 
srcem stopil v razred, ko bo ura mo
ralne vzgoje. Vsi udeleženci so izrazili 
željo, da si takih predavanj še želijo.

S. S.

STROKOVNI UČITELJSKI IZPITI 
V LJUBLJANI V ŠOLSKEM LETU

1952/53
Pred komisijo za strokovne učiteljske 

izpite v Ljubljani so v šolskem letu 
1052/93 z uspehom opravili strokovni uči
teljski izpit naslednji učiteljski priprav
niki:

V oktobru: Vršeč Mara, Čelik-Gove- 
kar Marija, Jankovič Vida, Poljšak Jož". 
Bregant Štefka, Rabzelj Rozika, Založ
nik Marjan, Tomažič Milka, Drapalj 
Stanko, Kos Vida, Opara Vera, Zajc Jo
že, Zerovnik Jožica.

V novembru: Kežman Ana, Grutšraj- 
ber Pavla, Bukovnik Iva, Vukasovič- 
Podgoršek Pavla, Zibert Amalija, Po
dobnik Tomaž, Gerič Ana, Stojanovič 
Božena, Zvar Amalija.

V decembru: Barovič Slavka, Mihel
čič Franc, Prinčič Vladimir, Prinčič - 
Humer Nada, Smolej-Bau Ljudmila, Ra- 
kuš-Oblak Mira, Puncer Alojz, Plavštej- 
ner Martin, Cepuš Drago, Jakoš Jože, 
Irmančnik-Zagar Ana, Šileč Ivanka, Ro- 
žanc-Seyfried Vera, Pristavec Terezija, 
Čampa Ernestina, Vahen Marija, Kra
mar Darinka, Ipavec Štefka.

V februarju: Vidmar-Vršec Milena, 
Hladnik-Cerar Majda, Poljšak Dušan, 
Berglez Srečko, Trtnik Marjan, Juvan- 
čič-Maček Anica, Šonc Albin, Zupan 
Jožica, Šturm Rado.

V marcu: Ostrelič Stanislav, Nara- 
ločnik-Urh Franja, Cmak Marija, Pišek 
Marija, Peršič Zdravka, Peršič Marija, 
Pečuh Pavla, Zupanc Vida, Šalamun - 
Sevnik Majda, Zajelšnik Edvard, Debe
ljak Srečko, Vojska Francka, Mencin- 
ger-Lebinger Ljubica.

V aprilu: Tavčar Vida, Kozar-Me- 
lanšek Vida, Lekan Ana, Prijatelj Ma
rija, Jutriša Cvetka, Fefer Valentina, 
Rijavec Mirko, Maurer Neža (z odličnim 
uspehom), Ambrož-Horvat Fani, Robič 
Marica, Gril Ivanka, Rojnik Valerija, 
Gaberšek Savina, Cebulec Marija, Boršt- 
ner Antonija, Pate Edvard.

V maju: Plazi Milica, Potušek Ju
stina, Keglovič Vera, Vučajnik - Štajs 
Slava, Škoda Helica, Avsek-Zdešar Bre
da, Berčič Albin, Dobovišek Rudolf, 
Lešnik Miroslav, Malalan Vanda, Ravbar 
Nada, Kukoviča Iva, Bevc Darinka, Je
senšek Anton, Jus Danica, Jarnovič Mil
ka, Čampa Vera, Kogoj Leopold, Žen 
Leli j a.

Z uspehom je v tem šolskem letu 
opravilo izpit 97 kandidatov.

Prihodnji izpiti bodo v mesecu ok
tobru t. L. Takrat bodo pozvani k stro
kovnemu učiteljskemu izpitu vsi kandi
dati, ki so sicer želeli opraviti izpit že 
v tekočem letu, pa zaradi prepozno vlo
ženih prijav, pomanjkljivo in nepravilno 
opremljenih prošenj niso bili poklicani 
v mesecu maju. Po pravilniku o stro
kovnih učiteljskih izpitih se izpiti vrše 
le od začetka oktobra do konca meseca 
aprila. Vsem kandidatom, ki nameravajo 
opravljati učiteljski strokovni izpit v 
bodočem šolskem letu, priporočamo, da 
si ogledajo »Navodila za opravljanje 
strokovnih izpitov uslužbencev v pro
svetno - znanstveni službi«, v Objavah 
Sveta za prosveto in kulturo Vlade LRS, 
štev. 5 od M. avgusta 1952, ter vlože pra
vočasno pravilno opremljene prošnje.

Naslov: Klopčič Radovan, tajnik ko
misije za strok. učit. izpite v Ljubljani.

PRED REORGANIZACIJO
ITALIJANSKEGA ŠOLSTVA
V Italiji danes vsa javnost obširno 

razpravlja o bližnji reformi šolskega si
stema in učnih načrtov. Komisija za pri
pravo gradiva se je ustanovila že 1. Ii946. 
Po petih letih študija je bil pripravljen 
poleti K951 zakonski osnutek.

Tucji v Italiji je opaziti nesorazmerno 
močno teženje mladine v uradniške, 
upravne in trgovske poklice in nezdrav 
lov za naslovi: inženir, profesor itd. Di
plomirani ljudje ostajajo nezaposleni, ker 
se včasih za 100 razpisanih mest poteguje 
kar po 40O'O kandidatov. Zelo pa pri
manjkuj e ljudi v drobnih, praktičnih po
klicih in v obrtništvu.

Dosedanji italijanski šolski sistem za
čenja s petletno osnovno šolo, vendar 
peti razred ni obvezen. Nato lahko učen
ci vstopijo na eno od nižjih srednjih 
šol, ki so: umetnostna šola, šole za pri
pravo na poklic in enotna nižja srednja 
šola. Šole za pripravo na poklic so tri
letne in pripravljajo učence na določen 
praktičen poklic: trgovina, industrija,
kmetijstvo, gostinstvo, mornarica. Po 
končani šoli se lahko absolventi vpišejo 
na dveletno tehnično šolo, ki jih uspo
sablja za trgovsko službo ali specializira 
v izbrani tehnični smeri. Absolventi teh 
tehničnih šol pa se spet lahko vpišejo 
na šole za specializacijo delovodij in 
industrijskih strokovnjakov (keramika, 
optika, fina mehanika, kemija).

Absolventi enotne nižje srednje šole 
gredo lahko na enega od »inštitutov« 
(naše srednje strokovne šole): učiteljišče, 
tehnično-trgovska, pomorska, geometr- 
ska, industrijska, kmetijska šola, ali pa 
vstopijo v licej (višja gimnazija), ki daje 
pravico do univerze. Dijaki lahko iz
berejo klasično ali prirodoslovno smer 
liceja, glede na to, na kakšno visoko 
šolo se nameravajo vpisati. Učenje na 
licejih traja 4—5 let. M. Hrovat

IZ’ UPRAVE
V maju smo vsem naročnikom priložili tudi položnico v upanju, da 

se je bodo poslužili vsi naročniki ob končanem prvem tromesečju.
Svojo obveznost je izpolnilo 2460 naročnikov, dočim pa 1385 naročni

kov ni za leto 1953 še ničesar plačalo na račun naročnine. To predstavlja 
za nas 103 870 din neplačane naročnine. (Pri tem obračunu so izvzeti ljub
ljanski naročniki, ki redno plačujejo, in pa društva, ki redno pobirajo 
naročnino od članov in jo tromesečno nakazujejo upravi.)

Za leta 1951 in 1952 pa ni še poravnalo naročnine 1026 naročnikov, 
kar znese v denarju 284 890 din.

Ce bi opomnili pismeno vsakega dolžnika, bi morali izdati samo za 
poštnino 50 000 din.

Zato prosimo naročnike, da se poslužijo poslanih položnic in da pla
čajo vse zastanke na naročnini našega lista.

Dalje prosimo vse blagajnike društev, da redno tromesečno 
nakazujejo naročnino ter da v prihodnjem šolskem letu pravočasno javijo 
vse preselitve učiteljstva.
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K PREOSNOVI NAŠEGA ŠOLSKEGA SISTEMA
Klic po preosnovi našega šolstva je 

sprožilo več dejstev.- Naj navedem samo 
nekatera:

1. Obvezno osemletno šolanje veže v 
celoto štirirazredno osnovno šolo in nižjo 
gimnazijo, ki se po svojem ustroju bi
stveno razlikujeta. Od tod težak prehod 
učencev z osnovne šole na gimnazijo.

2. Sedanja nižja gimnazija je pri
pravljalnica za višjo gimnazijo in sred
nje strokovne šole. Šele v drugi vrsti 
odhajajo iz nje učenci na nižje stro
kovne šole (vajenske, industrijske, trgov
ske, kmetijske itd.).

3. Zaradi težkega prehoda skoraj po
lovica učencev že v prvih razredih gim
nazije zaostaja, zato ne doseže zaključe
ne širše izobrazbe in celo ovira ostale 
učence pri uspešnem pouku. Za take 
učence je osemletno šolanje samo na 
papirju. Posledica? Slaba priprava za 
vajenske in druge šole.

4. Tudi nižja gimnazija še ne daje 
zaželene predizobrazbe za nadaljnji štu
dij.

Reševanje tega problema smo zajeli 
z dveh strani:

1. z nameravano spremembo šolskega 
sistema,

2. z izdelavo novih učnih načrtov.
Logično je, da se učni načrti ravna

jo po šolskem sistemu in ne narobe. 
Tedaj je treba najprej rešiti problem 
šolskega sistema.

Nižja gimnazija ali osemletka?
Zaradi uvodoma naštetih nedostatkov 

se pojavlja tendenca po ustanovitvi 
osemletk poleg nižjih gimnazij. Osemlet
ke bi naj obdržale vse tiste učence, ki 
s starši vred ne težijo za nadaljnjo višjo 
izobrazbo. Nižja gimnazija bi s tem po
stala izbirna šola. Težak prehod bi bil 
s tem odpravljen. S tako rešitvijo pa^ se 
odpre novo vprašanje, kako določiti, 
kdo je .za gimnazijo sposoben, kdo ni. 
Zaradi tradicije, ki jo ima gimnazija, bi 
pri izbiri bilo težišče verjetno na njej. 
Gimnazija bi lahko postala zbirališče 
privilegirancev, kar nasprotuje načelom 
socialistične družbe. V tem primeru bi 
utegnila osemletka imeti premalo učen
cev, zato bi bil njen obstoj ogrožen. Pri 
sedanjem številu učnih moči bi osem
letka poleg gimnazije ne mogla imeti 
predmetnega pouka, zato ne bi dosegala 
enakih učnih uspehov ob enakih učnih 
načrtih. Obvezni pouk tujega jezika na 
osemletki bi deloma še dalje oviral na
predek učencev. Ce ga odstranimo, one
mogočimo nadarjenim učencem nadalj
nje šolanje.

Za splošno ukoreninjene nazore bi 
nastal v šolskem sistemu revolucionaren 
preobrat, če bi vse nižje gimnazije spre
menili v osemletke, kar bi bilo s stali
šča enotnosti in enakopravnosti za vse 
kraje morda primerneje in koristneje. 
Pri tem poudarjam, da je s tem pro
blem samo nakazan. Kako bi se v tem 
primeru na osnovnih šolah znašli pro
fesorji in predmetni učitelji? Niti pro
svetni delavci sami niti naša javnost še 
niso načeli tega problema in je napačno, 
da prepuščamo njegovo rešitev vodilnim 
forumom ali celo komisiji za sestavo 
učnih načrtov. In to brez ankete in te
meljite razprave. Kako naj sestavi ko
misija nove učne načrte brez temeljne 
rešitve šolskega sistema?

Učni načrti in perspektive po njihovem 
uveljavljanju

Iz vseh razprav posnemamo težnjo 
za skrčenjem preobilne učne snovi v se
danjih učnih načrtih. Po drugi strani 
naj bi se snov poglobila in prilagodila

praktičnim potrebam in kulturnim pri
dobitvam. Z učnim načrtom namerava
mo tudi omiliti težak prehod z osnovne 
šole na gimnazijo in omogočiti širšo 
izobrazbo vsej šoloobvezni mladini. Novi 
učni načrti se bodo morali ozirati na 
potrebe in zahteve vseh šol, ki spreje
majo učence po končanem osemletnem 
šolanju. Tu se lahko pojavi druga na
paka, namreč ta, da bi v učni načrt 
natrpali preveč snovi, ki spada že v po
klicne šole. Temu pojavu se lahko iz
ognemo s tem, da v načrtu samo naka
žemo, kako pouk izhaja iz gospodarskih 
in ostalih življenjskih prilik in kako se 
pridobljeno znanje v življenju uporablja.

V vajenske, industrijske, kmetijske 
in druge nižje strokovne šole bodo v 
kratkem prihajali učenci z dovršeno po
polno osemletno šolo. Na teh šolah bodo 
tedaj lahko odpadli splošnoizobraževalni 
predmeti ali pa se bodo v skrčenem ob
segu prilagodili poklicni izobrazbi. Nji
hov nivo se bo dvignil. Ker zahtevajo 
višje strokovne šole (Tehniška in Eko
nomska srednja šola, učiteljišče) isto 
predizobrazbo, bo za dijaka nastalo 
vprašanje, v katero šolo naj vstopi: ali 
v nižjo ali višjo? Odločal bo njegov eko
nomski kriterij, namreč v tem, ali bo 
hotel priti čimprej do poklica ali štu
dirati dalje. Višje strokovne šole (TSŠ, 
ESŠ) bodo lahko izbirale svoj »kader« 
učencev iz vrst absolviranih vajencev, 
ki bodo imeli za seboj poleg osemletne 
šole še strokovno in poklicno izobrazbo 
in bodo z večjim zanimanjem sledili 
pouku.

Učiteljska izobrazba
Učni načrti s politehnično snovjo bo

do terjali od učiteljev obširnejše znanje. 
Tudi sedanje učiteljišče s petimi letniki 
kmalu ne bo več ustrezalo. Moralo se 
bo ugoditi večdesetletni zahtevi učitelj
stva po akademski izobrazbi. Dijaki po
polne gimnazije bi naj dobili primemo 
znanje v vseh predmetih in še tujem 
jeziku povrhu. To znanje bi z metodično, 
psihološko in praktično obdelavo na Pe
dagoški akademiji uspešno razširili. Za
četna dvoletna akademija bi le za eno 
leto podaljšala njihov študij, nagradila 
pa ;bi jih z večjim uveljavljanjem v šoli 
in službenem kraju. Sedanja učiteljišča 
bi začeli postopoma ukinjati, kakor bi 
to narekovale potrebe. Višje osebne iz
datke bi odtehtal hitrejši gospodarski in 
kulturni razvoj, ki bi ga pospeševalo 
dobro urejeno šolstvo.

Prehodna doba
Vse kaže, da sedanjega šolskega si

stema ne bomo mogli urediti z radikal
nim administrativnim ukrepom niti z no
vimi učnimi načrti, ki naj stopijo v ve
ljavo čimprej, temveč da bo za pre
obrazbo šolskega sistema treba še nekaj 
let. Vendar bo treba nekaj ukreniti. 
Podlago za nov sistem lahko ustvarimo 
na ta način, da v mestih in na pode
želju uvedemo poleg nižjih gimnazij ne
kaj poskusnih osemletnih šol. Šele živa 
praksa bo pokazala, katera pot bo naj
boljša.

Poleg učnih načrtov in primernih 
učbenikov za večletno dobo bi bili nujno 
potrebni še priročniki k posameznim 
predmetom za učitelje. Sestavljeni po 
metodičnih, utrjenih načelih bi imeli še 
to prednost, da bi po njih uveljavljali 
enoten kriterij za šolsko delo in nje
govo oceno. Še vedno je bolje uporab
ljati izkušnje dobrih praktikov, kakor 
pa brezuspešno iskati novih.

Poskusne osemletne šole bi hkrati 
odkrile prave vzroke sedanjega nezado
voljivega stanja.

Josip Kotnik

Vsakdanja praksa nam pa kaze, da 
smo od kakega splošnega poznavanja 
zgodovine še precej daleč. Zakaj?

Zgodovinska stroka je stroka, katere 
uporabna vrednost ni tako oprijemljiva 
kakor n. pr. elektrotehniška. Poznava
nje zgodovine je, če jo vzamemo v širo
kem merilu, prvenstveno zadeva splošne 
človekove izobrazbe. Naravno, da je 
stopnja te izobarzbe lahko pri nekom 
zelo visoka, pri drugem zelo nizka. To
da zelo očitno je, da človek, ki zgodo
vino pozna, drugače gleda na razvoj 
posamičnih problemov in celote kakor 
človek, ki tega znanja nima.

Pri nas imamo mnogo ljudi, ki se 
zavedajo pomena zgodovinske izobrazbe, 
pa čeprav niso zraven poklicni zgodo
vinarji. Zgodovinsko literaturo kupujejo 
poklicni zgodovinarji in številni drugi, 
ki se zanjo interesirajo. Kake natanč
nejše poklicne statistike seveda ni mo
goče ugotoviti. Stvarnejšo analizo odje
ma zgodovinske knjige, ki zavisi od do
bre volje odjemalcev, je mogoče napra
viti samo pri Zgodovinskem časopisu, 
ker je v prvi vrsti vezan na stalno na- 
ročbo pri njegovem izdajatelju Zgodo
vinskem društvu, o količini ostalega od
jema pa vodi evidenco njegova založ
nica Državna založba Slovenije. Naklada 
časopisa je v petih letih znašala: 194'7 — 
HOOO izvodov, 11948/49 — 100© izvodov (v 
tem letu je naklada obsegala dvojni let
nik), 1990 — liSiOO izvodov in 1951 — 1<0©() 
izvodov. Prva naklada je bila izdana še 
v dobi knjižne konjunkture in je danes 
vsa razprodana, zadnja pa je bila izdana 
že v kritičnem času podražitve. Razpro
daja je v istem času (5 let) potekala z 
naslednjimi rezultati: 1947 — 1W0 izvo
dov (razprodano), 1948/49 — 1230 izvodov, 
1950 — 1158 izvodov in 1951 — 803 izvode. 
Padanje je veliko, nedvomno preveliko, 
tudi če upoštevamo podražitvene okoli
ščine. Toda za pravo sliko raziprodanih 
izvodov moramo odšteti izvode, ki jih 
društvo samo odkupi zaradi zamenjav 
z domačimi in inozemskimi institucija
mi. Od razprodanih številk moramo zato 
odšteti po ISO izvodov in dobimo potem: 
1070 — 1008 — 653 — izvodov. Padanje 
odjema je dvojno. Pada namreč število 
članov in pada tudi število prostih (to 
je nečlanskih) odjemalcev. Kriza je evi
dentna. Kje in kakšni morejo biti vzro
ki? Vzroki morejo biti različni. Poklicni 
interesenti za zgodovinsko revijo bi mo
rali biti v prvi vrsti uslužbenci prosvet
ne stroke. Med poklicnimi interesenti si 
bodo pač učiteljski in profesorski za
četniki s 68O1O ali 720© din na mesec pač 
težko privoščili strokovno zgodovinsko 
knjigo. O tem ni dvoma. Toda odjemalci 
zgodovinske revije niso samo med nji
mi. Lahko še celo rečem, da je njihov 
odstotek med ostalimi še kljub vsemu 
kar zadovoljiv. Kriza je večja med viš
jimi plačilnimi razredi. Dejstvo, da je 
med zgodovinarji s fakultetno izobrazbo 
komaj polovica naročnikov zgodovinske 
revije, med geografi komaj petina, med 
absolventi Višje pedagoške šole le četr
tina, pa vsekakor zgovorno priča, da 
morajo odločati še neki drugi razlogi, 
da se poklicni zgodovinarji ne pobrigajo 
bolj za svojo strokovno revijo. Jedro 
teh razlogov bo nedvomno bolj indivi
dualnega značaja. Gotovo ni med zad
njimi razlogi brezbrižnost do lastne 
stroke. S svojimi učenci predelava j o 
znanje, ki so si ga že pridobili, za nova 
spoznanja se pa ne brigajo.

Naša ljudska oblast se dobro zaveda 
pomena zgodovinske revije za dvig zgo-

2e dne 13. VII. 1948 je Stanovanjska 
komisija RLO Center odredila, da je 
treba šiviljo Šarc Marijo izseliti iz pro
storov VII. gimnazije v Ljubljani, ker 
šola prostor nujno potrebuje za kemij
ski kabinet. Deložacija je potekala tako, 
da so deložiranko pri enih vratih izse
lili, pri drugih pa se je v isti prostor 
spet sama vselila. Pripeljala je namreč 
nekega ključavničarja, ki ji je nasilno 
odprl vhodna vrata z druge strani, nato 
je izmenjal ključavnico in naredil nov 
ključ. Okrajno in okrožno sodišče sta 
sicer Šarčevo kaznovali, vendar do svo
jega prostora gimnazija ni prišla.

Ravnateljstvo gimnazije se je zato 
obrnilo 31. V. T049 na javnega tožilca 
in pozneje na Stanovanjsko komisijo 
RLO IV in na druge merodajne oblasti.

Stanovanjska komisija RLO je nato 
drugič odredila dne 21. XII. 1949 prisilno 
izselitev, ki pa spet ni bila izvedena. 
Ob določeni uri so sicer prispeli prevoz
niki in nosači. Uradnih oseb pa ni bilo, 
pač pa je tovarišica Šarčeva čakajoče 
zviška zavrnila, naj se odstranijo, ker o 
kaki izselitvi ni več vredno govoriti.

Na vprašanje ravnateljstva, zakaj se 
izselitev ni izvršila, so dobili prav za
pletene odgovore. Rajonski poverjenici 
za šolstvo pa so pri takratni Komisiji 
državne kontrole razodeli, da je Šarčeva 
novatorka in ji je zato treba poskrbeti 
boljše stanovanje.

Ministrstvo za komunalne zadeve je 
dne 27. VI. 1850 odločilo kot naj višja 
instanca, naj RLO preskrbi Šarčevi pri
memo stanovanje nekje v centru Ljub
ljane (Šarčeva sploh nima nobenega po
sla in strank!) Kmalu nato so bili rajon
ski odbori ukinjeni. Tako si je Šarčeva 
lahko med tem časom pomnožila svojo 
družino. V »svojo« sobo si je namreč 
nastanila kakih dvajset mačk posebne 
sorte, ki tekajo in pojejo po hodnikih in 
stopniščih VII. gimnazije in Srednje me
dicinske šole, kjer pa naravno puščajo 
tudi druge vidne sledove.

Tudi Sanitarna inšpekcija, ki si je 
letos meseca aprila ogledala ta živalski 
vrtič, doslej ni mogla uspešno posredo
vati. In tako lahko dijaki omenjenih šol, 
pa tudi vsi popotniki, ki hodijo čez Trg 
revolucije, vsak dan vidijo, kako so v 
petletnem boju končno mačke zmagale 
na šolskem bojišču.

utrinki s roti

Goriški okraj je honoriral nadurno 
delo na osnovnih šolah z mesečnim iz
plačilom v višini od 11289 do 48l08 din.

☆
Aktivi tolminskega društva profesor

jev in predmetnih učiteljev so razprav
ljali na svojem sestanku o ocenjevanju. 
Pozvali so nekaj učencev istega razreda, 
ki jih je izpraševal domači profesor, 
navzoči predmetni učitelji pa so te di
jake skupno z njim ocenjevali. Ocene so 
se precej razlikovale, zato se je razvila 
živahna razprava o zahtevah, ki se mo
rajo čimbolj izenačiti, sicer bo otežkb- 
čeno dijakom šolanje na zavodih, kjer 
je zahtevnost večja.

☆
Stanovanjske prilike prosvetnega ka

dra so ponekod še zelo težavne. Neka
teri občinski odbori izdajajo celo nepro- 
svetnim delavcem odločbe za vselitev v 

šolsko stanovanje. M. V.

Smrt zaslužnega 
prosvetnega delavca

V Ptuju je 28'. V. 1953 končal svoje 
plodno življenje v 88. letu starosti vzo
ren prosvetni delavec tovariš Anton 
Ogorelec, dolgoletni šolski upravi
telj v Cirkolanah, katerega življenje je 
potekalo v nenehni borbi za prosvetni 
in gospodarski dvig Haloz. Ljudstvo v 
Cirkulanah ga je ohranilo v naj lepšem 
spominu. O nobenem učitelju pred in za 
njim niso vedeli ljudje toliko povedati 
kot o pokojnem Antonu Ogorelcu.

Anton Ogorelec je bil rojen 8. VI. 
1865 v Pišecah. Kot dvajsetletni mlade
nič je končal v Mariboru učiteljišče in 
bil takoj nastavljen kot provizorični 
učitelj v Teharjih, od koder je bil pre
meščen k Št. Vidu nad Planino, kjer je 
bil eno leto. Nato je služboval kot defi
nitivni podučitelj na slovenski šoli v 
Ptuju in v Vurbergu, končno je bil po
slan kot nadučitelj k Sv. Barbari v Ha
lozah, kamor je prišel 26. XI. 1894 in 
ostal na tem mestu skoraj 25 let.

Z veliko voljo in energijo se je 
vrgel mladi šolski vodja na ustvaritev 
reda na šoli; konec je bilo pouka pro
stih dni ob kolinah ali sejmih v Ptuju. 
Zahteval je z veliko doslednostjo reden 
šolski obisk in je v tem tudi uspel. — 
Svoje učence je pripravljal za življenje. 
Z učenci je meril njive in travnike in 
jim izračunaval ploščino in vrednost, 
sebi dodeljeno njivo je spremenil v šol
ski vrt in tu so učenci delali v matič- 
njaku, v trsnici za zeleno in suho cep
ljenje v drevesnici, del vrta je služil za 
cvetlice in zelenjavo, topla greda ga je 
pa oskrbovala s sadikami. V nekaj letih 
je ustvaril večinoma s svojimi prispevki 
naj lepši šolski vrt v okraju, v katerem 
je kraljeval ponosen čebelnjak s 24 
panji; novi nadučitelj je bil tudi dober 
čebelar in je svojo ljubezen do čebel 
prenašal tudi na učence. Tako je šolski 
vrt služil haloški mladini kot šola za 
življenje. Kot vzgojitelj ni nikoli upo
rabljal palice. Vzgajal je z dobro besedo 
in s svojim vzgledom. Učencem je vcep
ljal ljubezen do narave, smisel za red, 
snago in poštenost.

Mož Ogorelčevega kova ni mogel 
ostati med šolskimi stenami. V prostem 
času je zahajal med ljudi, opazoval je 
njih življenje, gospodarske in socialne 
razmere, videl je vso revščino in trplje
nje Haložana, spoznal in doumel je vlo
go, ki naj bi jo vršil učitelj na vasi. 
Svoja dognanja je zapisal v šolsko kro
niko, kjer lahko beremo pod 1. 1898 sle
deče: Tukajšnje prebivalstvo je siro
mašno in sicer tako, da sedaj v vsej 
obširni župniji med okoli 4809 prebivalci 
ni več pravega kmeta domačina. Devet 
desetin tukajšnjih posestev je sedaj v 
rokah tako imenovanih gornikov, kateri 
imajo več ali manj hribovitega sveta, 
med tem pa, seveda največ zapuščenih 
goric. Eno desetino posestev pa imajo 
največ bivši, deloma sedanji trgovci, 
gostilničarji in odvetniki iz Ptuja in 
okolice. Kako bodo prišla posestva tem 
gospodom v roke, je lahko umevno. 
Posestnik se je pri njih zadolžil, pozabil 
na povrnitev ter prišel tako ob svoje 
imetje. Manj umevno pa je to, da se je 
zgodilo to v takem času, ko so bila še 
izvrstna vinska leta in Barbarčani še 
niso trpeli pomanjkanja. K uboštvu, 
trtni uši, pozebi, plesnobi grozdja se je 
pridružila še peta naj večja neprilika, 
namreč neobhodna potreba opustošene 
vinograde obnoviti. Koliko truda, spret
nosti in denarja — na oral 1900 goldi

POZNAVANJE ZGODOVINE JE STVAR SPLOSNE IZOBRAZBE?

RESTAVRACIJA, VRT, BIFE
Vam Hudi ;po 'trudapolnem delu prijeten odpo- 
čitek na našem vrtu, kjer 'boste dobro postreženi 
ob zvokih glasbe.
Ples — dobra vina — ražnjiči — čevapčiči!

RIO'

dovinskega znanja. Zato je našo revijo 
podprla z vsoto, ki gre v stotisoče in 
stotisoče. Mnogi se tega subvencionira
nja vse premalo zavedajo. Vse preveč si 
domišljajo, da je ljudska oblast tudi 
dolžna podpirati tako delo. 2e res. Toda 
ljudska oblast ima kot organ družbe 
pravico zahtevati povračilo za izkazano 
uslugo. To povračilo je najprej skrb za 
lastno nadaljnje izobraževanje, nato pa 
posredovanje pridobljenega znanja dru
gim. Subvencioniranje je torej zelo res
na zadeva, ki je nihče ne sme omalo
važevati.

V čem je bistvo subvencioniranja 
zgodovinske revije? Po čim nižji ceni 
razširiti revijo med čim več ljudi! Ce bi 
ne bilo s strani naših ljudskih oblasti te 
podpore, bi n. pr. zgodovinska revija v 
obsegu, kakršnega je imela pri letniku 
za 1951, sploh ne mogla iziti, ker bi 1 
izvod stal ca 1380 din. Subvencija pa je 
omogočila 60—■75'Vo popusta. Revija je na 
trgu s tem dobila ceno, ki bi v drugač
nih razmerah ne bila mogoča. Še več. 
Cena se je tako znižala, da je celo v 
absolutnem merilu revija cenejša kakor 
knjiga, ki izide v 4—5000 izvodih. Želeti 
je zato, da bi to dejstvo upoštevali vsi 
naročniki zgodovinske revije in znali 
ceniti prizadevanje za ceneno zgodovin
sko literaturo.

Najteže je govoriti o vzrokih pada
nja naročnikov na zgodovinsko revijo 
med ljudmi, ki poklicno niso zgodovi
narji. Njihova poklicna struktura je 
premnogovrstna, da bi bilo mogoče za 
gotovo sklepati na take ali drugačne 
motive. Kolikor bi pri njih utegnil vpli
vati »draginj ski« moment, je ljudska 
oblast priskočila na pomoč in mu vzela 
odločilno moč. Toda število odjemalcev

pada tudi med njimi. Vzroki za to ne 
morejo biti nevažni. Za nivo splošnega 
zgodo vinskega znanja med našim ljud
stvom so prav oni zelo važen faktor. 
Cim več bo naročnikov zgodovinske re
vije, ki ne bodo sočasno tudi poklicni 
zgodovinarji, tem obsežnejše bo znanje 
zgodovine med slovenskimi ljudmi. Že
leti bi zato bilo, da se prav ti oglasijo 
in razlože svoja gledanja, svoje težave 
in motive. Njihova aktivna pomoč v be
sedi in dejanju bo lahko naj dragoce
nejše sredstvo za razširjenje splošnega 
zgodovinskega znanja med našim ljud
stvom. Prizadeti bodo nedvomno skušali 
njihove nasvete upoštevati in odpraviti 
težave, ki zavirajo razvoj naše zgodo
vinske revije.

Poseben problem v okviru širjenja 
zgodovinske literature je poročanje o 
novih publikacijah. Večkrat je vse pre
več skromno, če ne celo površno. Po
sebno zborniki razprav odrežejo slabo. 
Dogaja se, da je večkrat za vse raz
prave skupaj komaj toliko besed, kakor 
bi jo zaslužila vsaka razprava posebej. 
V taki obliki naravno ni mogoče obde
lanih problemov kritično razložiti. Zato 
je tudi pri časopisnem poročanju treba 
več interesa za zgodovinsko literaturo, 
več čuta za dvig splošnega zgodovin
skega znanja. Kdo bi mogel zanikati, 
da so prav časopisna poročila za mnoge 
prva predstava novega dela. Za večji 
del nestrokovnjakov ta trditev gotovo 
drži. Zato je jasno, da morejo biti pri
merna časopisna poročila o zgodovin
skem delu zelo važno pomožno sredstvo 
v prizadevanju za dvig splošnega zgodo
vinskega znanja med našim ljudstvom. 
Zato je tudi pri njih želeti več priza
devanj in več razumevanj. -rl.

nar jev stane to delo, zamore razumeti 
samo tisti, kateri ga pozna. Trsna uš in 
drugi škodljivci so že gotovo opustošili 
3/4 vinogradov, a vztrajni delavnosti in 
marljivosti tukajšnjega ljudstva je pri
pisati, da je že skoraj teh s proti 
trtni uši odporno amerikansko trto za
sajenih ter je že tudi več kakor polo
vica teh trt z rodovitno' našo vinsko trto 
počepi j enih. Upati je, da bodo hribi, ki 
so sedaj skoro goli, zopet z vinsko trto 
ozeleneli ter, da se bo zaradi tega po
vrnilo blagostanje Haložanom. Gotovo 
bode potem izginila tudi ne volj a in 
mržnja proti šoli in učiteljstvu in od- 
goja in pouk se bosta tem laže razvi
jala ter uspevala v korist slovenskega 
naroda.

To so tehtne in globoke besede, ob 
katerih se lahko tudi danes zamislimo. 
Anton Ogorelec pa ni ostal pri samih 
ugotovitvah. Naslednjega leta je usta
novil »Bralno društvo Naprej pri Sv. 
Barbari v Halozah«, katerega program 
je bil izobraževanje, pošteno razveselje
vanje in pouk v gospodarskih stvareh. 
Društvo je privabilo takoj v začetku 109 
članov, število izposojenih knjig je zna
šalo letno čez 1800, kar je bil vsekakor 
izreden uspeh. Nadučitelj Ogorelec je 
začutil, da je ubral pravo pot. Sam je 
leta 1981 končal tečaj na vinarski šoli 
v Mariboru, da bi se pripravil na dela 
na gospodarskem polju. Naslednje leto 
je otvoril kmetijski nadaljevalni tečaj 
za šoli odraslo mladipo in ti tečaji so 
se vršili vsako leto do prve svetovne 
vojne. Ogorelec je svoje tečajnike vodil 
k najboljšim kmetovalcem, ne samo v 
okolici Cirkulan, šli so na izlet v Št. 
Jurij, Radgono, Ormož, Ljutomer, celo 
Lipnica jim ni bila predaleč. Da je to

liko dobrih sadjarjev in vinogradnikov 
v Cirkulanah, je neizpodbitna zasluga 
pokojnega tovariša Ogorelca.

Kot bister opazovalec je Ogorelec 
poznal, da imajo Haložani poleti in v 
zimskem času med vmesnimi opravili v 
vinogradu obilo časa, ker je njiv malo 
in je vinogradništvo njihova glavna go
spodarska dejavnost. Zato je predlagal 
deželni vladi, da se za izboljšanje 
življenja v Halozah uvede pletarstvo in 
kot domača obrt košarstvo. Na podlagi 
tega poročila je bila v Cirkulanah usta
novljena pletarska šola, uredil se je 
vrbov nasad. 1. januarja 1985. leta je po 
njegovi zaslugi bil ustanovljen potovalni 
tečaj za pletarstvo, na katerem bi naj 
tečajniki dobili osnovne pojme v tej 
stroki domače obrti. Tako je pred 48 leti 
oživel v našem okraju prvi zarodek 
pletarstva. Anton Ogorelec pa ni imel 
miru tako dolgo, dokler ni dosegel, da 
se je tečaj spremenil v pletarsko šolo 
in kočno v »Državno učno delavnico za 
pletarstvo«, katere vodstvo je imel vse 
do leta 1915. V Cirkulanah je ustanovil 
prvi poizkusni vrbov nasad na območju 
današnje FLRJ, ki je dal osnovne sorte 
žlahtne vrbe, katere se še danes z uspe
hom uporabljajo v naši državi. Pletar
ska šola je bila v Cirkulanah do prve 
svetovne vojne, ko so jo preselili v 
Stmišče, od koder so jo leta 1921 pre
mestili v Ptuj, kjer jo vodi sin Antona 
Ogorelca.

Najbrž je malo komu znano, da je 
pok. učitelj Ogorelec bil tudi graditelj 
cest. Ljudje so ga namreč stalno napro
šali, da jim je meril zemljišča, zlasti 
vinograde, ki so jih rigolali. Pri tem 
mu je dobro služil aparat za niveliranje 
in trasiranje, ki ga je s pridom upo
rabljal pri gradnji ceste Barbara—Okič—
— Leskovec in Barbara — Medh ribnik—
— Gruškovec — hrvaška meja. Tukajšnje 
ljudstvo mu tega ne bo nikoli pozabilo; 
občina Gruškovec ga je imenovala za 
svojega častnega občana že v stari Ju
goslaviji.

Kot zaveden Slovenec je Ogorelec 
bridko občutil gospodarski pritisk ptuj
skih Nemcev Švarca, Ornigga in Kaiser
ja, ki so s samovoljnimi cenami silno 
izkoriščali Haložana pri vinu, nemški 
denarni zavodi in trgovci so mu pa s 
posojili in pozneje z bobnom odvzemali 
zemljo in ga spreminjali v viničarja na 
lastni zemlji. Zato je ustanovil v Cirku
lanah Hranilnico in posojilnico z vinar
skim odsekom. Sedaj je lahko Haložan 
pri domačem denarnem zavodu hranil 
svoj denar, potrebni je tu dobil poso
jilo, vino pa je prevzemal vinarski od
sek. Tako je Ogorelec očuval posestva 
mnogim Haložanom, na drugi strani je 
pa dal posredne vzpodbude za ustano
vitev Vinarske zadruge v Ptuju, za ka
tere ustanovnik je bil iz Barbare.

Naj lepši spomenik si je pa postavil 
tov. Ogorelec z zgraditvijo novega šol
skega poslopja. Komaj je prišel v Ha
loze, že je začel nagovarjati krajevni 
šolski odbor in ljudi za zgraditev nove 
šole, ker je bilo takratno šolsko poslopje 
neprimerno in majhno. Leta 1898 se je 
začel pouk v novi šoli, kateri so pozneje 
še dogradili 2 učilnici. Njegova zasluga 
je tudi razširitev učiteljskega doma in 
tako je Girkulanska šola ena izmed red
kih, kjer je še danes problem učitelj
skih stanovanj rešen. Razgibanosti pro
svetnega življenja v Cirkulanah je po
ložil on temelje, sodelujoč tudi v pev
skem in tamburaškem društvu. V nje
govi dobi se je razmahnilo društveno 
življenje kot nikoli prej in ne pozneje. 
Družabne prireditve, igre, pevski in 
godbeni nastopi in izleti so poživljali 
življenje v tem delu Haloz in ob nede
ljah in praznikih si videl kopice ljudi, 
ki so nesli knjige za branje na svoje 
raztresene domačije.

In vse to je bilo delo pok. Ogorelca, 
ki je pokazal neverjetno energijo in po
žrtvovalnost v šoli in izven nje. Ne 
smemo pa niti najmanj misliti, da je ži
vel v ugodnih razmerah. Preživljanje 
desetero otrok pri takratni plači in nji
hovo šolanje bi povprečnemu človeku 
dalo toliko dela, da se sploh ne bi mogel 
izvenšolsko udejstvovati. — Življenjsko 
delo Antona Ogorelca navdaja s ponosom 
njegove otroke, ljudstvo pa s spoštova
njem in ljubeznijo do pokojnika, kate
rega delo je zapustilo v Barbarčanih 
nešteto sledov in spominov, stanovskim 
tovarišem pa bo vedno ostal veliki 
vzgled, kako moraš poznati svoj šolski 
okoliš, njegove gospodarske in socialne 
zgradbe ter prosvetne probleme.

Pucko Janez

Sporočamo, da so se Glavni od
bor Prešernove družbe ter uredni
štvo in uprava Obzornika preselili 
z Erjavčeve ceste 12 v Tomšičevo 
ulica 9, pritličje desno. Telefon št. 
21-048.

NAROČNIKOM!

Prosvetni delavec v mesecu ju
liju in avgustu ne bo izšel. Prva na
slednja številka bo izšla v začetku 
septembra. Želimo vsem dopisnikom 
in naročnikom prijetne počitnice.

Uredništvo
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DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE
V LJUBLJANI

IZDAJA KNJIGE
slovenskih pisateljev in pesnikov, knjige sve
tovnih klasikov, sodobno politično literaturo, 
revije, slovarje itd.

ZALAGA IN IZDAJA
učbenike za vse vrste šol, učila in razne ti
skovine.

IMA VEDNO NA ZALOGI
strokovno in poljudno-znanstveno literaturo, vse 
pisarniške in šolske potrebščine.

Itnfižni »HcešecHbve. dcužbe« za teta 1954-
Vsi člani Prešernove družbe bodo prejeli najkasneje do 1. XII. 1953 

naslednjih 5 knjig:
1. Koledar za leto 1954.
2. Ciril Kosmač: Pomladni dan — povest.
3. Ivan Ribič: Stopinje v snegu in Zgodba o zakladu 

— povesti.
4. Ivo Zorman: Iz obroča — mladinska povest.
5. Skrivnosti atoma — poljudno-znanstveno delo.
Koledar bo obsegal 160 strani velikega formata. Tiskan bo na boljšem 

papirju. Koledarski del bo dvobarven In pripravlja opremo zanj Slavko Pengov. 
Poleg tega bo imel 16 strani Ilustracij v bakrotisku ter vrsto krajših literarnih, 
poljudno-znanstvenih in drugih. prispevkov. Tako bo predstavljal pravo revijo, 
po kateri bo vsakdo vedno rad segal.

Povest Cirila Kosmača »Pomladni dan« je že dosegla popoln uspeh in bo 
zadovoljila tako preprostega kakor tudi zahtevnejšega čitatelja. Avtor pa je delo 
predelal In razširil. Knjiga bo obsegala okoli 180 strani navadnega knjižnega 
formata.

Povest Ivana Ribiča »Stopinje v snegu« je ena naših najbolj originalnih 
povesti o dobi, ko je šlo slovenskemu ljudstvu za biti ali ne biti. Poleg te 
povesti bo v knjigi prvič objavljena tudi povest »Zgodba o zakladu«. Knjiga bo 
obsegala okoli 200 strani normalnega obsega.

Mladinska povest Iva Zormana »Iz obroča« je zelo napeta zgodba o tem, 
kako so naši otroci posegli v narodnoosvobodilno borbo. Mladina bo z navdu
šenjem segla po njej, s prav takim zanimanjem pa jo bodo brali tudi starejši 
ljudje.

V knjigi »Skrivnosti atoma« bodo pri nas prvič objavljeni na poljuden način 
vsi izsledki, ki so v zvezi z atomsko energijo v dobrobit človeštva.

Poverjeniki Prešernove družbe in vse knjigarne bodo sprejemale člane 
predvidoma še do 1. avgusta t. 1. Članarino 240 din lahko člani plačujejo tudi v 
obrokih in mora biti plačana najkasneje do 1. novembra 1953.

PREŠERNOVA DRUŽBA
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